




3 اقتصادی
پنجشنبه -سی ام دی ماه 1395-    سال نوزدهم -   شماره 4197

نقدی بر ماده )27( الحاقی 
قانون برنامه ششم توسعه

 اهداف نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران از ایجاد 
 ـصنعتی و ویژه اقتصادی مستند به  مناطق آزاد تجاری 
 ـصنعتی  ماده 1 قانون چگونگی اداره مناطق آزاد تجاری 

جمهوری اسلامی ایران .
 ـصنعتی عبارت است از : هدف از ایجاد مناطق آزاد تجاری 

 ـعمرانی و آبادانی  -تسریع در انجام امور زیر بنایی 
-رشد و توسعه اقتصادی 

- سرمایه گذاری و افزایش درآمد عمومی 
- ایجاد اشتغال سالم و مولد 

- تنظیم بازار کار و کالا 
- حضور فعال در بازارهای جهانی و منطقه ای 

- صادرات کالاهای صنعتی و تبدیلی و ارائه خدمات عمومی 
هدف از ایجاد مناطق ویژه اقتصادی : 
- پشتیبانی از فعالیت های اقتصادی 
- برقراری ارتباط تجاری بین المللی 

- تحرک در اقتصاد منطقه ای 
- تولید و پردازش کالا 

- انتقال فناوری 
- صادرات غیر نفتی 
- ایجاد اشتغال مولد 

- جلب و تشویق سرمایه گذاری خارجی و داخلی 
- صادرات مجدد 

- عبور خارجی و انتقال کالا ) ترانزیت و ترانشیب (
به استناد ماده 6 قانون چگونگی ایجاد مناطق آزاد مدیر عامل منطقه که رئیس هیات 
مدیره نیز می باشد از بین اعضای هیات مدیره و با امضای رئیس جمهور منصوب می 

شود و بالاترین مقام اجرایی منطقه می باشد .
در حقیقت مدیر عامل منطقه به منزله رئیس جمهور منطقه است و دارای تمامی 
اختیارات و دستگاههای اجرایی وابسته به قوه مجریه ) باستناد ماده 27 قانون ( اختیارات 
خود در منطقه را به رئیس هیئت مدیره و مدیر عامل منطقه تفویض می نمایند و روسا، 
مدیران و سرپرستان دستگاههای اجرایی مستقر در مناطق آزاد به پیشنهاد رئیس هیات 

مدیره و مدیر عامل منطقه و با حکم بالاترین مقام دستگاه اجرایی نصب می شوند . 
 این همه به جهت اهمیت کار و لزوم توجه به ارتباط جهانی است که این مناطق می 
توانند داشته باشند چگونه میشود منطقه ای که مدیر عامل آن با حکم رئیس جمهور 
منصوب می شود زیر نظر یک وزارتخانه انجام وظیقه کند ؟ مگر آنکه بگوییم نظام 
جمهوری اسلامی ایران از اهداف پیش گفته خدای ناکرده پیشمان شده ) که چنین 
نیست ( لذا به فکر تضعیف جایگاه و تغییر ساختار مناطق افتاده است همچنین آن را 
به وزارت امور اقتصادی و دارایی منتقل می کنیم .ناگفته پیداست که این وزارت خانه 
دارای واحدهای عریض و طویل است مثل گمرک ، سازمان امور مالیاتی ، بانکها ، بیمه 
ها ، سازمان خصوصی سازی و ... که ساختار موجود آن جوابگوی بیش از وظایف محوله 
نخواهد بود و توان کشیدن بارسنگین مناطق را نخواهد داشت کما اینکه در صحن علنی 
مجلس هم از قول وزیر دانشمند این وزارتخانه عدم تمایل وزارت امور اقتصادی و درایی 

در این رابطه اعلام شد .
 با توجه به مطالب فوق و اینکه هدف عمده از تشکیل مناطق تسهیل تولید و تجارت 
با هدف اشتغال زایی است به نظر می رسد که مصوبه جدید این مناطق را با چالش 
جدیدی مواجه خواهد کرد و وزارتخانه های عضو شورا نخواهند توانست وظایف خود 
را به وزارت امور اقتصادی و دارایی منتقل کنند در حالیکه در وضعیت فعلی چون 
دبیرخانه زیر نظر مشاور عالی رئیس جمهور اداره می شود انجام این هماهنگی ها به 

مراتب آسانتر است .
 لذا پیشنهاد می شود ریاست محترم مجلس شورای اسلامی تا قبل از نهایی شدن 
قانون برنامه ششم تدبیری بیندیشند ودر صورت امکان ماده 27 الحاقی مورد بازنگری 

نمایندگان محترم مردم قرار گیرد .
مدیر عامل منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان

معاون سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران  تشریح کرد

گشایش های برجام در صنایع کوچک ایران
 معاون برنامه ریزی سازمان صنایع کوچک و شهرک های 
صنعتی ایران با تشریح اقدامات انجام شده در یکسالگی برجام 
مستقیم  گذاری  سرمایه  قرارداد  هفت  مدت  این  در  گفت: 
خارجی به ارزش 653 میلیون دلار و اشتغال 563 نفر در 

صنایع کوچک به امضا رسیده است. 
بیانیه اجرایی شدن برجام و لغو همه تحریم های اتحادیه اروپا 
و آمریکا و همه قطعنامه های تحریمی شورای امنیت سازمان 
ملل علیه ایران یک سال پیش در مقر آژانس بین المللی انرژی 
اتمی در وین، توسط »فدریکا موگرینی« نماینده عالی اتحادیه 
امور  اروپا در سیاست خارجی و »محمدجواد ظریف« وزیر 
خارجه جمهوری اسلامی ایران قرائت شد و به موجب آن، 
برنامه جامع اقدام مشترک اجرایی شد.به این ترتیب، موانعی 
که سالها به پای بخش های مختلف اقتصادی ایران بسته شده 
بود، با مذاکرات دستگاه دیپلماسی باز شد تا روابط اقتصادی 
بین المللی دوباره شکل بگیرد؛ روند صادرات و واردات تسهیل 
شود و سرمایه گذاری های خارجی دوباره در مسیر اقتصاد ایران 
حرکت کنند.در عمر یک سالگی اجرایی شدن برجام و باهدف 
بررسی آثار برجام و احیای روابط بین المللی در حوزه صنایع 
کوچک و شهرک های صنعتی، با »فرشاد مقیمی« معاون 
برنامه ریزی سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی 

ایران گفت و گو کردیم.
** یک سال از اجرایی شدن برجام می گذرد؛ در این 
مدت رفت و آمدهای زیادی میان هیات های صنعتی 
ایران با دیگر کشورها انجام شد؛ این مذاکرات به چه 

نتایجی رسیده است؟
با توجه به اینکه اجرایی شدن برجام از 27 دی ماه سال 
گذشته اعلام شد لذا فعالیت های چند ماه نخست بعد از آن 
بیشتر از جنس فعالیت های زیرساختی بوده و برخی اقدامات 
انجام شده نیز هنوز به نتایج نهایی نرسیده است؛ در واقع در 
بازه زمانی طولانی تری پیامدهای مثبت آن در اقتصاد قابل 

مشاهده خواهد بود. 
البته تاثیرات برجام در شاخص هایی همچون میزان جذب 
سرمایه گذاری خارجی، صادرات و ... بیش از سایر موارد مشهود 
است اما با این حال نمی توانیم بگوییم نتایج یک ساله برجام 
فقط همین مورد قابل اندازه گیری است بلکه باید که آنچه از 
ابتدای سال تاکنون رخ داده است و آنچه که در سال های آتی 

مشهود خواهد بود را ملاک سنجش قرار دهیم.
با  ایران  صنعتی  های  شهرک  و  کوچک  صنایع  سازمان 
همکاری وزارت امور اقتصادی و انرژی آلمان و انجمن همکاری 
های بین المللی آلمان )GIZ( و پس از مراحل مختلف ارزیابی و 
مصاحبه، مدیران 24 واحد صنعتی کوچک و متوسط را انتخاب 
و برای در یک دوره آموزشی و اجرایی چهار هفته ای به آلمان 

اعزام کرد. 
هدف از اعزام این هیات، این است که آنها ضمن فراگیری 
مباحث نظری و انجام بازدیدهای میدانی از کارخانجات آلمانی، 
مذاکرات خود را با هدف تامین ماشین آلات، تامین تکنولوژی 
و دانش فنی، همکاری های مشترک )جوینت ونچر( و ... با 

شرکت های همتای آلمانی خود به عمل آورند.
نتایج دوره بصورت ادواری )سه ماهه، 6 ماهه و یک ساله( 
توسط سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی و طرف 
آلمانی ارزیابی خواهد شد که در این زمینه تاکنون یک سوم از 
شرکت های اعزامی قراردادهایی به ارزش بیش از 10 میلیون 
یورو منعقد کرده اند و انتظار می رود این میزان با نهایی شدن 

مذاکرات سایر شرکت کنندگان، افزایش چشمگیری داشته 
باشد.

** آیا این روابط ادامه خواهند داشت؟
بله، این گروه به عنوان گروه آزمایشی )پایلوت( در نظر گرفته 
شده و در مذاکراتی که با طرف آلمانی به عمل آمده، مقرر شده 
است که گروه دوم از میران صنایع کوچک و متوسط در اواخر 

تابستان سال 2017 به آلمان اعزام شوند.
در  آلمان  کشور  با  نیز  دیگری  همکاری  این،  بر  علاوه 
Baden-( چارچوب انعقاد تفاهم نامه با ایالت بادون وورتمبرگ

wurttemberg( آغاز شده و در همین زمینه هیاتی متشکل 
از واحدهای صنعتی ریخته گری و تولیدکننده قطات خودرو 
به آلمان اعزام و ضمن بازدید از واحدهای صنعتی، مذاکرات 
رو در رو )Business To Business( با هدف انتقال تکنولوژی 
المللی  بین  شد.تعاملات  برگزار  مشترک  های  همکاری  و 
این سازمان در بخش کشورهای اروپایی از طریق مذاکره با 
وزارت علوم، تحقیقات و اقتصاد اتریش گسترش یافته و نقشه 
راه همکاری در حوزه های متنوعی همچون قطعات خودرو، 
صنایع سبک پیشرفته، انتقال تکنولوژی و آموزش های حرفه 
ای و کارآموزی، اصلاح قوانین و مقررات متناسب با نیازهای 
واحدهای صنعتی کوچک و همکاری شرکت های مدیریت 
صادرات طرفین، تدوین و مبادله شده است. این سند اکنون 
در مرحله بررسی های کارشناسی قرار دارد و به محض نهایی 
شدن، اجرا می شود.علاوه بر این موارد، تفاهم نامه همکاری با 
نهاد همتای بلغاری نیز منعقد و به منظور اجرایی شدن آن، قرار 
است نخستین هیات صنعتی در حوزه صنایع لبنی برای انجام 
مذاکرات همکاری مشترک، در ماه جاری میلادی به بلغارستان 
اعزام شود.از دیگر موارد همکاری های خارجی این سازمان، 
امضای تفاهم نامه همکاری با نهاد متناظر در کره جنوبی است. 
با این تفاهم نامه، 50 مشاور حرفه ای در حوزه فناوری، توسط 
مدرس کره ای آموزش دیده و مقرر است مشاوران مذکور 
مشکلات فناوری شرکت های ایرانی را طبق قالب آموزش دیده 

احصا و توسط سازمان به طرف کره ای اعلام کنند. طرف کره 
ای نیز متقابلا شرکت های صاحب فناوری را شناسایی و معرفی 
کرده و در نهایت در یک نشست رو در رو مذاکرات مربوط به 
انتقال فناوری صورت خواهد پذیرفت.تاکنون نیاز فناوری 34 
واحد صنعتی ایرانی اعلام شده و با هموار شدن شرایط کشور 
کره جنوبی، نخستین نشست رو در رو بین این واحدها برگزار 
خواهد شد. علاوه بر این، دفتر همکاری های فنی ایران و کره 
جنوبی )IKTEC( در تهران افتتاح شده و همه مراحل انتقال 
فناوری بین صنایع دو کشور از طریق این مرکز انجام می شود.
** در بخش سرمایه گذاری چطور؟ آیا در این مدت 
سرمایه گذاری مستقیم خارجی در حوزه شهرک های 

صنعتی و صنایع کوچک انجام شده است؟
از زمان استقرار دولت تدبیر و امید، قرارداد واگذاری زمین 
صنعتی با 47 طرح سرمایه گذاری مستقیم خارجی با سرمایه 
ای به ارزش یک میلیارد و 841 میلیون دلار و اشتغال 2 هزار 
و 740 نفر به امضا رسید. قرارداد این سرمایه گذاری ها توسط 
عراق،  ژاپن،  ایرلند،  آذربایجان،  ترکیه، جمهوری  کشورهای 
افغانستان، کرواسی، چین، آلمان، فرانسه، ترکمنستان و امارات 
در شهرک های صنعتی 10 استان کشور منعقد شده است. از 
این تعداد، 25 طرح به بهره برداری رسیده و بقیه در مراحل 
ساخت و ساز و نصب ماشین آلات قرار دارند.از این تعداد، هفت 
قرارداد سرمایه گذاری مستقیم خارجی به ارزش 653 میلیون 
دلار و اشتغال 563 نفر مربوط به دوران پسابرجام است. علاوه 
بر این، می توان به همکاری های دوجانبه در زمینه سرمایه 
گذاری های مستقیم اشاره کرد؛ از سرگیری مذاکرات با ترکیه 
در زمینه تبادل سرمایه گذاری از دیگر اقدامات بین المللی 
سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی پس از برجام 
است. محور مذاکرات مربوط به تعیین دو شهرک صنعتی وان 
و ارض روم برای استقرار واحدهای صنعتی ایرانی متقاضی 
با  سرمایه گذاری در ترکیه است.همزمان مذاکرات سازمان 
اتاق صنایع استانبول در چارچوب تفاهم نامه منعقد شده، برای 

ایجاد شهرک صنعتی ویژه استقرار سرمایه گذاران استانبولی 
در جریان است. در این زمینه تاکنون مشخصات 15 شهرک 
صنعتی دارای ظرفیت به اتاق صنایع استانبول پیشنهاد شده و 
کل قوانین و مشوق های سرمایه گذاری در اختیار طرف ترکیه 

ای قرار گرفته است.
** راه اندازی شهرک صنعتی اختصاصی اتاق استانبول 

در ایران متوقف نشده است؟
خیر؛ قرار است در ماه جاری میلادی، هیاتی از اتاق صنایع 
استانبول برای ادامه مذاکرات و بازدید از شهرک های پیشنهاد 

شده به ایران سفر کنند.
** چه تعداد هیات تجاری برای گسترش مناسبات 
اقتصادی در حوزه ماموریت های این سازمان به ایران 

سفر کرده اند؟
در سال 1392 تعداد 56 هیات، در سال 1393 تعداد 66 
هیات و سال گذشته 77 هیات اقتصادی از دیگر کشورها به 
ایران سفر کردند و شمار آنها در 9 ماه نخست امسال به 64 

هیات رسید.
** آیا این رفت و آمدها و همکاری های دوجانبه به 

توسعه مناسبات تجاری منجر شده است؟
بله؛ در این ارتباط می توان به افزایش صادرات واحدهای 
کوچک و متوسط از سال 1393 از یک سو اشاره کرد؛ در این 
ارتباط یک هزار و 458 واحد صنعتی در سال 1393 موفق به 
صادرات 1.3 میلیارد دلار کالا به خارج از کشور شدند در حالی 
که همین میزان صادرات در سال گذشته توسط 743 واحد 
کوچک و متوسط انجام شد و امسال تاکنون میزان صادرات 
کالا افزایش یافته و در 9 ماه نخست 955 واحد صنعتی موفق 
به صادرات کالا و محصولات به ارزش 1.6 میلیارد دلار شده 

اند.
** یکی از دستاوردهای قابل توجه در حوزه صنایع 
کوچک، فعال شدن دوباره واحدهای تعطیلی است؛ در 
این بخش در یک سالگی برجام چه نتایجی حاصل شده 

است؟
با توجه به اینکه پس از برجام از یک سو شاهد انگیزه بیشتر 
سرمایه گذاران و از سوی دیگر حمایت های دولت از طریق 
تامین مالی واحدها و طرح های صنعتی بودیم، این امر منجر 
به رشد برخی شاخص ها شده است که مقایسه عملکرد 9 
ماهه امسال با مدت مشابه پارسال )پیش از برجام( به درستی 

نمایانگر تغییرات مثبت پیش رو است.
در 9 ماه نخست امسال که نتایج اجرایی شدن برجام را باید 
بر اساس آن ارزیابی کنیم، تعداد واحدهای صنعتی به بهره 
برداری رسیده به 39 هزار و 87 واحد رسید و سرمایه گذاری 
برای واحدهای به بهره برداری رسیده با 11 درصد افزایش 
نسبت به 9 ماه سال گذشته به 60 هزار و 550 میلیارد ریال 

رسیده است.
832 واحد صنعتیِ غیرفعال و تعطیل، دوباره راه اندازی شد و 
به بهره برداری رسید. به این ترتیب، دولت یازدهم توانسته است 
2 هزار و 855 واحد صنعتی که از سال های گذشته تعطیل 
شده بود را به چرخه تولید بازگرداند. بازفعال کردن واحدهای 
تولیدی متوقف در دوران پسابرجام نسبت به دوره پیش از آن، 
31 درصد رشد داشته است.با راه اندازی کل واحدهای بازفعال 
شده در دولت یازدهم، 33 هزار و 574 نفر مشغول کار شدند 
که فقط با راه اندازی واحدهای صنعتی تعطیل، در دوران پس 

از برجام، 13 هزار و 890 شغل در سراسر کشور ایجاد شد.

آگهی مزایده اموال منقول نوبت دوم
به موجب اجراییه صادره از شعبه 25 دادگاه عمومی حقوقی قم که در شعبه 4 
اجرای احکام مدنی قم به شماره 4/95ج/571- ثبت گردیده له آقای محسن حیدری 
غلام علیه آقای حسین مصطفوی پاشاکلایی محکوم علیه است به پرداخت مبلغ 
/1/231/370/534 ریال در حق محکوم له و مبلغ 61/568/527 ریال بع عنوان نیم 
عشر دولتی در حق صندوق دولت ،محکوم له در قبال طلب خود مال منقول معرفی 

کرده است که کارشناس به شرح ذیل ارزیابی کرده است.
1-به عرض آن مقام می رسد مکان فوق مدتها می باش که تعطیل و درب آن بسته 

است و تعدادی از اموال بالای پشت بام قنادی و کنار آفتاب مانده.
اموال توقیف شده شامل:

1-یک دستگاه فریزر ایستاده به ابعاد حدود 40*40 سانتیمترو ارتفاع1/70 متر 
مارک UCURS دست دوم مبلغ    6000000ریال

2-یک دستگاه فریزر صندوقی استیل جهت میزکار به ابعاد حدود 0/80*1/5 متر 
مارک فروشگاه سردو گرم مرادی به مبلغ     13000000 ریال

3-تعداد سه دستگاه ترازوی دیجیتال 60 کیلوئی شرکت صدراویستا- سه دستگاه 
مبلغ :

12000000 ریال
4-تعداد دو دستگاه کولر گازی دو تیکه - سی هزار مارک سامسونگ - نصب شده 

- دو دستگاه مبلغ    33000000 ریال
5-تعداد دو دستگاه سیستم کامپیوتر شامل مانیتور مارک LG - مشکی رنگ و 

LCD -هفده اینچ- قیمت دو دستگاه     5000000 ریال
6-تعداد شش عدد ویترین بالای بام به ابعاد هرکدام حدود 1/40*0/50 مترو ارتفاع 
2 متر مارک پاژنگ- که تعداد دو دستگاه آن ویترین کوچک هرکدام ب ابعاد 0/50*1 

مترمی باشد-جمعا به مبلغ:44000000 ریال
7-یک دستگاه پرینتر سه 3 کاره HP-1510 سفید رنگ - دست دوم مبلغ :   

2000000 ریال 
8- سیستم دوربین مداربسته نصب به محل شامل دیوی یار- به همراه متعلقات 

و تعداد 11 عدد دوربین چشمی مارک سیماران-جمعا به مبلغ:  23000000 ریال
9-یک وکیوم دوخت رومیزی به مبلغ:   1000000 ریال

10-یک کولر آبی هفت هزار مارک کاوه به مبلغ:  4200000 ریال
11-یک دستگاه فر شیرینی پزی استیل به ابعاد حدود 2 متر طول و ارتفاع 1/70 

متر مارک استواری - به همراه متعلقات مربوطه- به مبلغ:   62000000 ریال
12-یک دستگاه یخچال ایستاده 4 درب ویترینی به رنگ زرد به ابعاد 1/7*1/5 متر 

فاقد مارک:   7000000 ریال
13-تعداد دو دستگاه میکسرخمیز زن مارک اصفهان برکت و یکی سپاهان متعهد 

کوچک - دو دستگاه به مبلغ:  48000000 ریال
14-یک دستگاه ترازوی دیجیتال پیام توزین 100 کیلوئی ویک دستگاه یخچال 
ویترینی ایستاده 4 درب به رنگ نارنجی و به ابعاد 1/7 *1/30 متر و فاقد مارک- جمع 
دو دستگاه مبلغ:                                                                  13500000 ریال

15-یک دستگاه یخچال ایستاده تک درب 7 طبقه به طول cm 50 و ارتفاع 1/70 
متر- فاقد مارک به مبلغ: 6000000 ریال

16-یک دستگاه کولر دوتیکه اجنرال- سی هزار که در زیرزمین نصب می باشد 
به مبلغ :

13000000 ریال
17-یک دستگاه فریزر صندوقی بستنی - سه درب به رنگ سفید و آبی حدود 2 

متری طول مبلغ : 5500000 ریال
18-یک دستگاه خمیر پهن کن مارک یکتا به طول حدود 5 متر به همراه متعلقات 

مربوطه به مبلغ :    25000000 ریال 
19- یک دستگاه آسیاب مواد به همراه چهارپایه آهن و دینام مربوطه به مبلغ :

5500000 ریال
-جمع کل اموال توقیف شده مبلغ/328/700/000 ریال برآورد می گردد.

 مقرر گردیده مورد فوق الذکر درتاریخ 95/11/23 ساعت 9/30الی 10/00صبح 
به آدرس قم ،خ ساحلی،جنب زندان ساحلی دادگاه های حقوقی واحد اجرای احکام 
مدنی اتاق مزایده از طریق مزایده حضوری به فروش برسد.لذا افرادی که قصد بازدید 
از مورد مزایده را دارند می توانند درمدت پنج روز مانده به مزایده با هماهنگی این اجرا 
از مورد مزایده بازدید و در صورت تمایل در جلسه مزایده شرکت نمایند قیمت پایه از 
مبلغ کارشناسی شروع و به کسانی که بالاترین مبلغ را پیشنهاد دهند واگذار می گردد.

برنده مزایده باید ده درصد از مبلغ پیشنهادی را فی المجلس نقدا و مابقی آن ظرف 
یکماه از تاریخ مزایده بپردازد این اگهی یک نوبت در یکی از روزنامه های محلی درج 

می گردد جهت اطلاعات بیشتر به واحد مراجعه نمائید.
 دادورز اجرای احکام دادگستری شهرستان قم- رضا زارعی 

سید مهدی 
علیزاده طباطبایی
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 حتما نباید بازیکن داخل زمین باشد؛

مرفاوی: منتظر مجیدی و اقدام استقلال هستیم
سرمربی صبای قم می گوید که میثم مجیدی را می خواهند ولی منتظر تصمیم 

باشگاه استقلال و خود این بازیکن هستند تا او را جذب کنند.
 صمد مرفاوی دیروز به ناکامی های خود و صبا پایان داد تا با کسب 3 امتیاز برابر 
پیکان رده چهارمی وضعیت خود را در جدول بهبود بخشد و به ادامه فصل و به ویژه 
دیدار حساس هفته آینده با ماشین سازی تبریز که یک پله پایین تر از آنهاست امیدوار 
باشد؛ او مقابل پیکان با نیمکت نشین کردن بازیکنانی همچون رضا عنایتی، به جوانان 

میدان داد که ثمره آن را هم گرفت و موفق شد به برتری برسد.
مرفاوی  در مورد پیروزی برابر پیکان، جوانگرایی، اضافه شدن بازیکنان جدید و دیگر 

مسائل پیرامون صبا صحبت کرد که مشروح آن را در زیر می خوانید:
گفته بودم پیکان کار سختی دارد

بازی سختی با تیم چهارم جدول داشتیم؛ پیکان تیمی است که بازی فیزیکی 
و درگیرانه ای انجام می دهد؛ آنها در تمام مسابقات قبل سرسخت بودند و دوندگی 
زیادی داشتند؛ قبل از بازی گفتم هر دو تیم بازی سختی خواهند داشت ولی ما 
خواستیم و برابر این تیم مصمم به پیروزی بودیم؛ در مسابقه قبل با صنعت نفت هم 
اصلا حق ما باخت نبود ولی همه بچه ها دیروز به دنبال تلافی نتیجه گذشته بودند و 
خدا را شکر توانستیم برابر پیکان بازی را سرعت بدهیم و از این کار جواب گرفتیم؛ در 
زمین حریف کارهای سرعتی انجام دادیم و با استفاده از بازیکنان سرعتی و تکنیکی 

به خواسته خود رسیدیم.
جوانان انتظارها را برآورده کردند

بازیکنان جوان از ابتدای فصل با ما بودند، روی آنها نظر داشتیم و می دانستیم جواب 
می دهند؛ حداقل 10 تا 20 دقیقه از جوانان تیم در همه بازی ها استفاده کردیم تا 
آماده شوند؛ با نوع تمرینات آنها را پرورش دادیم که مقابل پیکان فکر کردم باید از 
آنها استفاده کنم؛ مجید علیاری در بازی قبل با صنعت نفت به زمین رفت و دیروز 
بهتر بود؛ امید جهانبخش هم بهتر از قبل کار کرد؛ عرفان بادی دیگر بازیکن جوان و 
توانمند تیم است که آینده خوبی دارد؛ مطمئنا از جوانان دیگری هم استفاده می کنیم 
چون آنها با نوع فوتبال و تفکر ما آشنا شدند و با وجود جوانی، چیزی که می خواهیم 

انجام می دهند.
علت نیمکت نشینی عنایتی

رضا عنایتی بازیکن بزرگ و با تجربه ای است و آنقدر خوب و بزرگ فکر می کند که 
می خواهد به تیم کمک کند؛ رضا داخل یا بیرون زمین به ما کمک می کند؛ ایشان نه 
برای من، برای همه فوتبال و مدیریت باشگاه قابل احترام است و همیشه این بازیکن 
برای ما محترم خواهد بود؛ حساب او جداگانه است، می تواند به ما کمک کند و به 
همین دلیل اصلا درمورد بازی کردن یا نکردن هیچ صحبتی ندارد؛ ایشان در هرحال 
کمک حال ماست و بازیکن باتجربه و قابل احترامی است که واقعا از او تشکر می کنم؛ 
دیروز هم بیرون زمین تیم را جمع کرد و داخل زمین هم با تمام وجود کار کرد؛ 
شاید بازیکن دیگری بود به مذاق او خوش نمی آمد نیمکت نشین شود؛ ولی او به عنوان 

بزرگ و باتجربه با تمام وجود کار کرد و تا آخر هم دوندگی داشت.
حتما که نباید بازیکن داخل زمین باشد

راجع به درخواست سیاه جامگان برای عنایتی چیزی نشنیدم و رضا هم تا حالا 
صحبتی نکرده است؛ آقای عنایتی بازیکن ماست و به او نیاز داریم؛ حتما این نیست 

که بازیکن باید داخل زمین بازی کند؛ حضور ایشان در تیم ما ارزشمند است.
خریدهای صبا

حنیف عمران زاده در هر دو بازی خوب کار کرد؛ فروزان نیز مقابل پیکان شرایط 
مطلوبی داشت و امید نظامی پور هم کمک کرد؛ مشخص بود بازیکنان جدید آمدند 
تا کمک کنند و دیروز هم با تمام وجود بازی کردند که اتفاق خوشایندی است و 
می توانیم امیدوار باشیم؛ علیرضا رمضانی دیر به ما ملحق شد و در دقایق آخر به زمین 

رفت؛ یک آسیب دیدگی دارد که فکر نمی کنم مشکل خاصی باشد.
میثم مجیدی را می خواهیم

هنوز بازیکن مد نظر داریم و به دنبال آنها هستیم؛ میثم مجیدی بستگی به خود و 
باشگاه استقلال دارد که به توافق برسند؛ نیاز دارد کارش را آنجا انجام دهد و ما هم 
به ایشان نیاز داریم؛ بازیکنی می خواهیم که به ما کمک کند و از شرایط فعلی بیرون 

بیاورد؛ در خط هافبک و مهاجم نیاز به بازیکن داریم و باید دست مان پُر باشد.
تقدیر از استاندار قم

جا دارد از استاندار قم تشکر کنم که شب قبل از بازی با پیکان بین بازیکنان آمد و 
با آنها صحبت کرد، دلگرمی داد و خواسته هایشان را شنید؛ واقعا تشکر می کنم چون 
صحبت های ایشان موجب شد بازیکنان از نظر روحی و روانی انگیزه پیدا کنند؛ امیدوار 
هستم قول هایی که دادند عملی شود و واقعا این صحبت ها را حس کنیم تا اتفاقی 

بیفتد و در چند روز آینده این اتفاق خوب رخ دهد.
سه امتیاز را از ماشین سازی می خواهیم

بازی با ماشین سازی هم مثل همه مسابقات است؛ سعی داریم تمام توان و تلاش 
را به کار بگیریم تا به 3 امتیاز برسیم؛ کار تیمی و تاکتیکی را ادامه می دهیم و خود را 
تقویت می کنیم تا پیشرفت داشته باشیم و از نظر کیفیت بازی در ادامه بهتر شویم؛ 
فکر می کنم بچه ها به خودباوری رسیده اند و در کنار آن باید کار فنی را هم ارتقا دهیم 

تا بتوانیم در آینده نتایج خوبی کسب کنیم.
موفقیت تیم مهم تر از هر چیزی است

بازیکن بومی یا غیربومی برای من فرق نمی کند و مصلحت و شرایط تیم را در نظر 
می گیرم؛ اگر بازیکن قمی باشد و بتواند کمک کند بهتر است و از او استفاده می کنم؛ 
اگر بازیکنی بتواند خواسته ما را در زمین پیاده کند در ترکیب قرار می گیرد؛ سید 
مهدی حسینی کاری که می خواهیم را انجام می دهد، پس چرا نباید بازی کند؟؛ تیم 
باید موفق شود و اگر نتایج خوبی بگیرد مردم قم خوشحال خواهند شد و شادی آنها 

موجب خرسندی ما می شود.

نظامی پور: 

 بازی با ماشین سازی برای ما تعیین کننده است
مدافع تیم فوتبال صبای قم امتیازات دیدار مقابل ماشین سازی را برای این تیم 

تعیین کننده دانست.
امید نظامی پور در خصوص برد تیمش مقابل پیکان گفت: خدا را شکر که این بازی 
را بردیم. گرفتن سه امتیاز از نان شب هم واجب تر بود. خوشحالم از اینکه اولین بازی 
من برای صبا با برد این تیم همراه شد و خوشحالی دیگر من این است که تیم گل 
نخورد. پست اصلی من دفاع است و ما مدافعان تلاش می کنیم تا تیم گل نخورد و 

این خیلی مهم است.
وی ادامه داد: امیدوارم که حضور من در صبا برای این تیم مفید باشد و در کنار 
دیگر بازیکنان برای موفقیت تیم تلاش می کنیم. من صددرصد به بقای صبا در لیگ 
برتر امیدوارم و خدا را شکر که استارت خوبی در این بازی زدیم. مطمئناً تیم در آینده 

بهتر از این خواهد شد و روند خوب مان را ادامه خواهیم داد.
مدافع تیم فوتبال صبای قم همچنین تصریح کرد: ما تیم قلدر و محکمی را بردیم 
و جایگاه پیکان در لیگ برتر قدرت این تیم را نشان می دهد. ما بازی مهم و حساسی 
را بردیم و این سه امتیاز را به مردم قم تقدیم می کنیم. ما باید خوشحالی را بابت 
این برد کنار بگذاریم و به فکر بازی حساس با ماشین سازی باشیم که بسیار مهم و 

تعیین کننده است.
نظامی پور در پایان خاطر نشان کرد: برای موفقیت صبا تمام تلاشم را به کار 
می گیرم و امیدوارم روز به روز تأثیرگذاری خوبی داشته باشم. خدا را هم شکر 
می کنم که به لیگ برتر برگشتم. لیگ دسته اول برای من جایگاه خوبی نبود. 
امیدوارم که تا پایان فصل نمایش خوبی در صبا داشته باشم و کادر فنی از من 

راضی باشد.

جهانبخش: 

از اعتماد آقا صمد استفاده کردم
زننده گل پیروزی بخش صبا مقابل پیکان، امیدوار است دوباره در ترکیب تیم صمد 

مرفاوی قرار بگیرد و مثمر ثمر واقع شود.
 امید جهانبخش درمورد نخستین حضورش در ترکیب ثابت صبا گفت: خدا را شکر 
آقا صمد مرفاوی این فرصت را در اختیارم گذاشت تا پس از چند مسابقه که به عنوان 

تعویضی به زمین می رفتم، این بار از ابتدا بازی کنم.
او درخصوص گلزنی اش برابر پیکان ابراز کرد: مهم تر از گلزنی این بود که همه تیم 
برای پیروزی تلاش می کردیم چون واقعا شرایط طوری شده بود که به دلیل نگرفتن 
امتیاز استرس داشتیم اما این بار به لطف خدا، با تدابیر کادر فنی و سعی بازیکنان 
موفق شدیم به 3 امتیاز برسیم؛ از گلی که زدم خیلی خوشحال هستم ولی این گل با 
کمک همه بچه های تیم زده شد و من فقط ضربه آخر را زدم؛ از بزرگترهای تیم که 

در این مسابقه به من کمک کردند و روحیه دادند تشکر می کنم.
مهاجم صبا اضافه کرد: پیکان تیم سرسخت و پُر مهره ای بود ولی ما هم فقط برای 
برد به زمین رفتیم و با دوندگی زیاد به دنبال ایجاد موقعیت و گلزنی بودیم که به 
خواسته مان رسیدیم؛ امیدوارم مثل بازی با پیکان دوباره در ترکیب صبا قرار بگیرم، از 

اعتماد آقا صمد استفاده کنم و در موفقیت تیمم موثر باشم.

پنجشنبه -سی ام دی ماه 1395-    سال نوزدهم -   شماره 4197

فولاد 0 - پرسپولیس 3

صدرنشینی مقتدرانه در اهواز 
پرسپولیس در یک دیدار منطقی و جذاب توانست فولاد را با پیروزی قاطع شکست دهد 

و اکنون با اختلاف 4 امتیازی شرایط مناسبی برای جدال در قهرمانی ایجاد کرده است.
 در حالی که تصور می شد پرسپولیس جدال سختی مقابل فولاد پیش رو داشته باشد، 
آنها با یک بازی منطقی توانستند شاگردان نعیم سعداوی را غافلگیر کنند و با پیروزی 
سه امتیازی حاصل از سه گلی که کرمی )گل به خودی(، وحید امیری و علی علیپور از 
زمین خارج شدند و اکنون با اختلاف 4 امتیازی نسبت به تراکتورسازی در صدر جدول 

قرار گرفته اند.
ترکیب پرسپولیس: علیرضا بیرانوند، محمد انصاری، سیدجلال حسینی، حسین 
ماهینی، صادق محرمی، کمال کامیابی نیا، محسن مسلمان)89- حمیدرضا طاهرخانی(، 
سروش رفیعی)74- سامان نریمان جهان(، وحید امیری، علی علیپور و مهدی طارمی)87- 

ولادیمیر پریموف(.
ترکیب فولاد: وحید طالب لو، سروش سعیدی، ایوب والی، عبدالله کرمی، سینا مریدی، 
حمید بوحمدان، احمد عبدالله زاده)52- ارنست انفو(، ماتیاس چاگو، عبدالله ناصری)رشید 

فرخی 70(، اسماعیل شریفات و ساسان انصاری.

سپاهان 2- نفت 1؛ 

یکی مهرداد را بگیرد!
طلایی پوشان اصفهان با درخشش مهرداد محمدی موفق شدند انتقام شکست جام 

حذفی را از نفت تهران بگیرند و به سه امتیاز مهم برسند.
 سپاهان در چهار مسابقه اخیر لیگ برتر صاحب دو پیروزی و دو تساوی شده بود که 
توانست این روند خوب را حفظ کند و با جبران تک گل خورده در نیمه اول دو گل در 
دقایق 65 و 66 توسط مسعود حسن زاده و مهرداد محمدی زد و صاحب سه امتیاز شد؛ 
عبدالله ویسی و شاگردانش برابر تیم علی دایی باخت در نیمه نهایی جام حذفی را جبران 

کردند و به رده چهارم صعود کردند.

سیاه جامگان 1 - پدیده 1؛

 تلاش مشهدی ها برنده نداشت
دو تیم سیاه جامگان و پدیده در یک بازی شجاعانه و پر سرعت به تساوی یک بر یک 
دست یافتند. دو تیم سیاه جامگان و پدیده مشهد در شرایطی برابر هم قرار خواهند گرفت 
که دیدار رفت این دو تیم با تساوی یک بر یک به پایان رسید؛ عباسیان برای پدیده گلزنی 

کرد و ایوب کلانتری که اکنون در تیم سایپا به میدان می رود، برای سیاه جامگان. 
تیم پدیده در حال حاضر با 17 امتیاز در رتبه دوازدهم قرار دارد و تیم سیاه جامگان با 
14 امتیاز در رتبه سیزدهم.  با توجه به نتایج نه چندان جالب دو تیم در هفته های اخیر به 

نظر می رسد هر دو تیم برای پیروزی گام به این دیدار خواهند گذاشت.

سایپا 0 - ذوب آهن 0؛ 

تمدید حضور در صدر و قعر
دو تیم صنعتی حاضر در لیگ برتر موفق نشدند در برابر یکدیگر به برتری برسند و دیدار 
سریع و بی وفقه خود را با تساوی بدون گل به پایان رساندند.  در حالیکه شاگردان حسین 
فرکی برای فرار از بحران به سه امتیاز دیدار برابر ذوب آهن نیاز داشتند این تیم نتوانست به 
برتری برسد، در طرف مقابل ذوبی ها نیز با تنها امتیازی که در این بازی به دست آوردند 

موفق شدند همچنان در بین تیم های صدر جدول حضور داشته باشند.

 ـماشین سازی 1 گسترش فولاد 2 

سه امتیاز شیرین برای گسترش فولاد
فرهاد کاظمی و فراز کمالوند دو مربی مشهور فوتبال ایران در دربی تبریز به دیدار هم 
می روند.  تیم های سبز و آبی پوش تبریز به میزبانی ورزشگاه بنیان دیزل یکی از حساس 
ترین بازی های هفته را برگزار می کنند، اگرچه در آذربایجان دربی معنای خاص خود را 

دارد و به قول هواداران ترک زبان: » فرق المیز رهلری«.

محمدرضا داورزنی تشریح کرد:

جزئیات انتخاب سرمربی تیم ملی والیبال
رئیس فدراسیون والیبال ضمن تشریح آخرین وضعیت مذاکرات 
انجام شده برای انتخاب جانشین لوزانو در تیم ملی گفت: گزینه 

اصلی مد نظر فدراسیون روز یکشنبه به تهران خواهد آمد.
 نشست خبری فدراسیون والیبال پیش از ظهر دیروز با حضور 
محمدرضا داورزنی رئیس فدراسیون در محل سالن کنفرانس 
آکادمی ملی فوتبال برگزار شد تا گزارشی در مورد آخرین وضعیت 

انتخاب سرمربی تیم ملی ارائه شود.
انتخاب سرمربی اهمیت بالایی دارد �

محمدرضا داورزنی در ابتدای صحبت هایش گفت: با توجه به 
نگرانی های موجود در سال پر رویداد و با اهمیت 2017 و حضور 
تیم در لیگ جهانی و حضور در رقابتهای ژاپن با حضور بهترین 

تیم های قاره ای انتخاب سرمربی از اهمیت ویژه ای برخوردار بود.
در مورد انتخاب های گذشته صحبت نمی کنم �

خیلی در مورد روند آمدن کواچ و لوزانو صحبت نمی کنم چرا که 
قبلا در این خصوص مفصل صحبت کرده ام که چه مسیری طی 
شد. در جلساتی که برگزار شد تصمیم بر این بود تا به راه حل های 

مناسب برسیم تا در انتخاب سرمربی بهترین تصمیم را بگیریم.
با مربیان سطح اول دنیا مذاکره کردیم �

هدف ما حفظ و ارتقای جایگاه والیبال ایران و جایگیری والیبال 
ایران در زمره چهار تیم برتر در لیگ جهانی و المپیک مطابق با 
برنامه فدراسیون برای سال 2020 بود.  سعی کردیم در این مدت 
برای مذاکرات با مربیانی که در سطح اول دنیا هستند و در 10 تیم 

برتر دنیا فعالیت می کنند صحبت کنیم.
برخی مربیان متقاضیان زیادی دارند �

بررسی های مختلفی انجام دادیم تا از طریق جنبه هایی که امکان 
آن وجود دارد با آنها وارد مذاکره شویم. طبیعتا تعدادی از آنها آزاد 
نیستند و تعدادی نیز متقاضی مذاکره زیادی دارند. بررسی این گونه 
شرایط مشروط به این بود که دو طرف وارد مذاکره شویم. این در 
حالی است که برخی از مربیان اصلا در برنامه زندگی خود میلی به 

آمدن به کشور دیگر را ندارند.
کارمان را از بعد المپیک شروع کردیم �

رئیس فدراسیون والیبال در مورد روال بررسی عملکرد سرمربی 
تیم ملی و انتخاب گزینه جدید گفت: بعد از المپیک چون می 
خواستیم عملکرد سرمربی را ارزیابی کنیم همزمان بررسی های 
اولیه در مورد مربیان دیگر را هم آغاز کردیم و کارنامه، سابقه و نتایج 

مختلف را بررسی کردیم.
خیلی ها برای کار با ایران تمایل دارند �

داورزنی ادامه داد: حدود 100 تا 150 مربی در دنیا کار می کنند 
و می توان همه آنها را لیست کرد و با آنها وارد مذاکره شد. خیلی 
از مربیان خوب دنیا تمایل کار با والیبال ایران را دارند. جلسات 
متعددی با کارشناسان داشتیم و این تحلیل ها منجر به این شد که 

سرمربی جدید بیاوریم.
با این گزینه ها مذ اکره کردیم �

از 14 شهریور کار را آغاز کردیم و شروع به بررسی مربیانی که 
جزو برترین ها هستند کردیم. در ابتدا رزنده مورد نظر بود وی سالها 
در برزیل حضور داشت و نتایج مطلوبی کسب کرده بود. با آناستازی 
نیز وارد مذاکره شدیم. دو بار)قبل از آمدن ولاسکو و بعد از رفتنش( 
باز هم با او مذاکره کردیم. مندز هم دیگر گزینه بود که به او پیام 
دادیم آیا تمایل دارد با ایران کار کند؟ استویچوف یکی از مربیان 
صاحب نام است که از گزینه های ما بود. وی در اکثر باشگاه ها در 
کاپ های مختلف کارنامه درخشانی از خود به جای گذاشته است.

کولاکویچ، خاویر وبر، بروتو،جیانی و ... نیز از جمله مربیانی بودند 
که سابقه حضور در مسابقات مختلف و کار ملی در لیگ جهانی را 
داشتند و گزینه بودند. سراغ یکسری از مربیانی که در برخی لیگ 
های باشگاهی و ملی نتایج خوبی گرفتند نیز رفتیم. دو ماهی طول 
کشید که رزنده اعلام کرد که فعلا قصد خروج از برزیل را ندارم. 
سرمربی کانادا نفر دومی بود بود که جواب منفی داد و گفت می 

خواهم روی بخش باشگاهی تمرکز کنم.
استویچوف یکشنبه به ایران می آید �

رئیس فدراسیون والیبال از حضور استویچوف در ایران خبر داد 
و گفت: این مربی روز یکشنبه به ایران می آید و مسابقات لیگ 

را از نزدیک خواهد دید و تا روز پنجشنبه در ایران خواهد بود. در 
مدت حضور وی مذاکراتی خواهیم داشت و بعد از آن تصمیم گیری 
خواهیم کرد. اولویت اول ما استویچوف است اما گزینه های دیگری 

را هم مد نظر خواهیم داشت.
کولاکوویچ اولویت دوم است �

محمدرضا داورزنی خاطرنشان کرد: اگر نتوانیم با استویچوف به 
جمع بندی و توافق نهایی برسیم سراغ گزینه دوم خواهیم رفت. 
کولاکوویچ اولویت بعدی ما خواهد بود که به سراغش می رویم و اگر 

به وی هم به توافق نرسیم سراغ نفرات بعدی خواهیم رفت.
چند گزینه دیگر هم پاسخ منفی دادند �

داورزنی ادامه داد: مندز نیز به ما گفت می خواهم ضمن داشتن 
کار باشگاهی بحث ملی را هم داشته باشم که ما تایید نکردیم چون 
ما فردی را تمام وقت می خواهیم. با آناستازی 40 روز وارد مذاکره 
داشتیم وی وکیلش را را معرفی کرده بود. من از او خواستم تا به 
صورت اسکایپ و فیس بوک بدون واسطه با هم صحبت کنیم که 
تایید شد و وی گفت تا با وکیلم جزئیات را بررسی کنید. ما حتی 
در مورد مالیات هم صحبت کردیم. آناستازی نیز می گفت به خاطر 
نشستی که با خانواده داشتم ترجیح دادم در گوانسک بمانم و وی 
هم از لیست ما خارج شد. من حتی حرفی را شنیدم و مجددا 
ایمیلی را فرستادم که اگر مشکلی است دوباره با هم مذاکره کنیم 

ولی پیامی که وی فرستاد این بود که من تصمیم شخصی گرفتم.
آغاز مذاکره با استویچوف �

اوایل آذرماه بود که که به طور جدی مطمئن شدیم که آناستازی 
به ایران نمی آید. اولین پیغامی که گرفتیم این بود که نمی خواهم 
از اروپا خارج بشوم. با اسکایپ با هم مذاکره کردیم و وی اعلام کرد 
می خواهد با چند نفر مشورت کند. بعد از یک هفته اعلام کردند که 
وضعیت والیبال ما را باید مورد ارزیابی قرار دهند البته بعد از دو هفته 

آمار و ارقام زیادی از بازی بازیکنان اعلام کرده بود.
وی افزود: بحثی که با وی داشتیم این بود که والیبال را در زمره 
4 تیم برتر جهان قرار بدهیم. برخی می گفتند فدراسیون شرط قرار 
داده در صورتی که این طور نبود و ما هدفمان ارتقا از هفتمی جهان 
است. او اعلام کرد که فلسفه کاری من موفقیت و رفتن روی سکو 
است. باید بررسی کنم پتانسیل والیبال ایران در حدی هست که 
روی سکو برود یا خیر؟ بعد از 15 روز اعلام کرد که هنوز به جمع 
بندی نرسیده ام که می توانم با این تیم روی سکو بروم یا خیر پس 

جوابم منفی است.
رفتم و رودررو با استویچوف مذاکره کردم �

داورزنی ادامه داد: به استویچوف گفتم فرصتی به من بدهید که با 
هم رودررو صحبت کنیم یا من قانع می شوم یا شما را قانع می کنم. 
ایام کریسمس بود و وی به ایتالیا رفته بود و گفت پدرم در صوفیا 

می روم و آنجا هستم. من هم سوم و چهارم ژانویه به این شهر رفتم 
و دو جلسه سه ساعت و نیمه داشتیم و روند کلی کار در این 10 
سال گذشته را تحلیل کردیم. روز دوم باز جلسه را ادامه دادیم و به 
وی گفتم که به ایران بیاید و کشورمان را از نزدیک ببیند و امکانات 
را بررسی کند و بعدا در خصوص همکاری با ایران تصمیم بگیرد و 

به ما پاسخ بدهد.
از چند گزینه دیگر هم برنامه خواستیم �

داورزنی ادامه داد: در کنار استویچوف، از کولاکویچ و بروتی و 
خاویر وبر برنامه خواستیم. در این میان با دی جورجی هم مذاکره 
کردیم و وی خوشحال شد که با او مذاکره کردیم و اعلام کرد که 
مدتی است با لهستان وارد مذاکره شده و وقتی با لهستان به توافق 

رسید از لیست ما خارج شد.
همانطور که گفتم از سه مربی صرب، ایتالیایی و آرژانتینی برنامه 
گرفتیم و مذاکرات طولانی را با استویچوف داشتیم. وی یکشنبه 
بعد از ظهر به تهران می آید و تا پنجشنبه در ایران خواهد ماند و 
لیگ ما را خواهد دید و بعد تصمیم گیری می کند که در ایران به 

توافق می رسد یا نه.
برای استویچوف برنامه داریم �

وی افزود: از دوشنبه تا جمعه برای وی برنامه داریم  و آن چیزی 
که در کنارش وجود دارد برنامه دیگر گزینه ها را هم گرفته ایم  و 
بررسی می کنیم. بعد از وی کولاکویچ در اولویت ماست. وی سالها 
سرمربی صربستان بود و نسل کنونی تیم ملی صربستان پرورش 
یافته وی است.  کولاکویچ گزینه ای است که در بازیکن سالاری 

کارنامه خوبی دارد ولی اولویت نخست ما استویچوف است.
دستمان بسته نیست �

در هر صورت اگر با استویچوف و کولاکویچ به توافق نرسیدیم 
نیز وجود دارند. در  دستمان بسته نیست و گزینه های دیگر 
کنار مربیان خارجی باید مربیان داخلی نیز داشته باشیم و تلاش 
می کنیم این اتفاق بیافتد. مربیان خارجی روی مربی بدنساز و کمک 
اول حساس هستند. تیمی که می خواهد در زمره 4 تیم برتر دنیا 
قرار بگیرد، فیزیوتراپ، کمک ها و تمرین دهنده و ... باید جزو بهترین 

ها باشند.
کارهای اقتصادی پسرم به والیبال ربطی ندارد �

داورزنی در پاسخ به سوالی در خصوص اظهارات بیان شده در 
مورد برخی فعالیتهای اقتصادی خود و پسرش و همچنین سعید 
معروف عنوان کرد: مسائل پسرم هیچ ربطی به والیبال و من ندارد. 
اینکه یک جوانی با چند نفر در کار اقتصادی شراکت داسته باشد 
اصلا به والیبال مربوط نمی شود. دستگاه های بازرسی مربوطی می 
توانند رسیدگی های لازم را انجام دهند. اگر از رانتی استفاده شده 
باشد مطمئن باشید اقدامات لازم صورت خواهد گرفت. راه اندازی 

رستوران و باشگاه تحت قوانین جمهوری اسلامی ایران ارتباطی به 
تیم ملی ندارد.
وضعیت سیچلو چه می شود؟ �

وی در خصوص سیچلو گفت: خوان ظرفیتی است که در والیبال 
ایران وجود دارد و تمام بازیکنان حاضر در لیگ برتر را زیر نظر دارد. 
بطور حتم یا به عنوان کمک مربی و یا سرمربی یکی از رده های 

سنی از وی استفاده خواهیم کرد.
سرپرست مطمئن می خواهیم �

داورزنی ضمن اشاره به اینکه در مورد کادر فنی و سرپرست هنوز 
نظر قطعی را نداده ایم اظهار داشت: خوش خبر سالهاست که در 
کنار تیم ملی کار می کند. عملکرد وی قابل قبول است. سرپرستی 
یکی از کلیدی ترین و اثرگذارترین عنصر در نتیجه گیری است. 
برای انتخاب سرمربی باید پارامترهای زیادی را در نظر بگیریم. ما 
8 تیم ملی داریم که باید برای هرکدام سرپرست مطمئن که به کار 

گروه اعتقاد داشته باشد انتخاب کنیم.
علاقه ای به کار سیاسی ندارم �

داورزنی در خصوص به میا ن آمدن نامش در برخی لیست های 
سیاسی گفت: 35 سال است که کار اجرایی در فضای دولتی انجام 
می دهم. علاقه ای به کار سیاسی ندارم. معتقدم آفت کشور این 
است که افراد فعال در امور اجرایی را وارد مسائل سیاسی می کنند 
باید جلوی این گونه رفتارها گرفته شود. مگر اینکه فردی بخواهد 
فقط کار سیاسی انجام دهد. در حال حاضر بحثی مطرح شده که 
قرار است جدا از خط کشی های سیاسی و در جهت وحدت ملی 
اقدامی صورت بگیرد. اسامی را هم به عنوان فعال سیاسی اعلام 
کردند. من با این موضوع به شدت مخالفت کردم و در بیانیه ام نیز 
گفتم که من یک مدیر اجرایی هستم و هیچ وابستگی و اعتقاداتی به 
جریانات سیاسی ندارم. تلاش می کنم تا کار اجرایی ام را به بهترین 

نحو بدون ورود به بحث سیاسی انجام دهم.
نمی توانم ماندن استویچوف را تضمین کنم �

وی در پاسخ به این سوال که به نظرتان تا چه اندازه در راضی 
کردن استویچوف در این چند روز موفق خواهید بود گفت: همینکه 
در ابتدا اصلا وی به آمدن به ایران فکر نمی کرد و حالا می خواهد 
به تهران بیاید و تیم ها را زیر نظر داشته باشد یعنی چرخش زیادی 
رخ داده است. ما تلاش می کنیم اما نمی توانم گارانتی کنم که 100 

درصد استویچوف به تهران می آید.
مربی آینده باید قدرت مدیریت داشته باشد �

داورزنی در پاسخ به این سوال که چه وحدت رویه ای بین 
مربیانی که تا به حال سکان هدایت تیم ملی را در دست گرفته 
اند و گزینه جدید وجود دارد تصریح کرد: والیبال نوین در قاره 
های مختلف اصولی دارد که به هم نزدیک است اما هر کدام 
سبق و سیاق متفاوتی دارند. مهم این است که در میدان رقابتهای 
جهانی و المپیک نتیجه خوبی حاصل شود. آنچه که برای ما مهم 
است سبک رهبری متناسب با زمینه های فرهنگی یک کشور 
می باشد. جمع بندی ما این است که مربی آینده علاوه بر دانش 
فنی و تجربه قدرت رهبری و مدیریت هم داشته باشد. ساختار 
فرهنگی کشورها متفاوت است ما هم با شرایطی که داریم مربی 

انتخاب می کنیم.
نمی خواهم به وزارت ورزش بروم �

رئیس فدراسیون والیبال در خصوص حضورش به عنوان معاون 
ورزش قهرمانی وزارت ورزش و جوانان گفت: تا المپیک 2020 عضو 
هیات رئیسه فدراسیون جهانی و آسیایی هستم. دغدغه و هدفم این 
است که با کمک دوستان و کسانی که علاقه مند به پیشرفت کشور 
هستند والیبال را در توکیو به جایگاه مطلوب برسانم. می خواهم با 
تمام توانم به اهدافی که از پیش ترسیم کردیم برسیم. در این راستا 
پیشنهادهای مختلفی صورت گرفت که چه در دولت قبلی و چه 
دولت فعلی ولی باز تمایل دارم در والیبال بمانم. در دورانی که دولت 
جدید سرکار آمد چه زمانی که گودرزی وزیر بود و چه حالا با حضور 
دکتر سلطانی فر دوستان زیادی برای رفتنم به وزارتخانه ابراز تمایل 
کردند اما به شخصه می خواهم در والیبال به اهدافی که دارم برسم. 
والیبال به نام داورزنی گره نخورده است. این رشته روی ریل خودش 

افتاده و حرکت رو به جلو دارد.

"آگهی مزایده اموال منقول" نوبت اول
شماره نامه: 9510112536401366

شماره پرونده :9409982535501083
شماره بایگانی شعبه: 950475

در پرونده کلاسه فوق آب توقیف شده ذیل الذکر که توسط کارشناس دادگستری ارزیابی شده است در تاریخ 95/11/27 ساعت 11 الی 12 در دادگاه عمومی بخش 
کهک به آدرس استان قم بخش کهک دادگاه عمومی بخش کهک دفتر اجرای احکام از طریق مزایده حضوری به فروش می رسد 25 دقیقه آب قنات سرآشتیان 
روستای کرمجگان واقع در بخش کهک استان قم، به ارزش هر دقیقه از آب قنات گردش دوشنبه به مبلغ 6/500/000 ریال )ششصد و پنجاه هزار تومان( جمعا به ارزش 
162/500/000 ریال )شانزده میلیون و دویست و پنجاه هزار تومان( لذا افرادی که قصد خرید آب قنات فوق را دارند می توانند پنج روز مانده به تاریخ مزایده تحقیق لازم 
را را معتمدین و مطلعین محلی نموده و در صورت تمایل در جلسه مزایده شرکت نمایند. قیمت پایه از مبلغ کارشناسی شروع و به شخصی که بالاتری میلغ را پیشنهاد 
دهد واگذار میگردد. ضمنا ده درصد از مبلغ کارشناسی شروع و به شخصی که بالاترین مبلغ را پیشنهاد دهد واگذار میگردد. ضمنا ده درصد از مبلغ پیشنهادی نقدا از 

برنده مزایده اخذ و مابقی نیز ظرف یک ماه دریافت می گردد. این آگهی یک نوبت در یکی از روزنامه های محلی درج می گردد.
مدیر اجرای احکام دادگاه عمومی بخش کهک

مزایده اموال غیر منقول نوبت اول
به موجب اجراییه صادره از شعبه 23- دادگاه عمومی خانواده قم که در شعبه 8 اجرای احکام مدنی قم به شماره 8/95ج/591 - ثبت گردیده لها خانم سوسن رضازاده 
کاشانی علیه آقای حبیب اله الهیان فر محکوم علیه محکوم است به پرداخت تعداد 250 قطعه سکه بهار آزادی در حق محکوم لها و مبلغ /10/500/000 ریال به عنوان 
نیم عشر دولتی در حق صندوق دولت، محکوم لها در قبال طلب خود سه دانگ مشاع از پلاک ثبتی 10330/23-اصلی بخش یک قم که به نام آقایان علیرضا و محمد 
جواد هر دو طاهری کندر می باشد که طبق اقرار نامه شماره 21475 مورخ 1395/07/11 هیچگونه حقی به ملک ندارند و ملک متعلق است به آقای رضاالهیان فر و خانم 

سوسن رضا زاده کاشانی را معرفی کرده است که کارشناس به شرح ذیل ارزیابی کرده است.
در خصوص ارزیابی ملک به شماره پلاک ثبتی 10330/23- اصلی بخش یک ثبت قم به مالکیت خانم سوسن رضازاده کاشانی و آقای حبیب اله الهیان فر)بالمناصفه( 
که در دفتر 591 صفحه 222 به شماره 116505 به ثبت رسیده است به استحضار می رساند در معیت و راهنمایی خواهان از محل وقوع ملک مورد نظر به آدرس 
قم - بلوار 15 خرداد- خیابان نوبهار-کوچه 25- پلاک 73 و کد پستی : 83545 - 37146 بازدید و پس از انجام بررسی های لازم نظریه کارشناسی تکمیلی به شرح 

ذیل تقدیم می گردد: 
الف - مشخصات ملک مورد بازدید

عرصه ملک مورد بازدید با کاربری مسکونی طبق مساحی به عمل آمده به مساحت حدود 50 مترمربع و به صورت شمالی ساز می باشد. اعیانی احداثی با اسکلت دیوار 
باربر با مصالح بنایی و سقف طاق ضربی آهنی در دو طبقه زیرزمین به مساحت حدود 25 مترمربع و همکف به مساحت حدود 43 مترمربع احداث گردیده است. پوشش 
کف واحد موزائیک فرش و بدنه ها تا 1/2 متر سرامیک و بقیه اندود سفید شده است. آشپزخانه تا سقف کاشی شده و دارای کابینت فلزی است. پوشش کف حیاط 
موزائیک فرش و بدنه ها اندود سیمان شده است. سیستم سرمایش کولر آبی و گرمایش آبگرمکن و بخاری گازی است. ملک موصوف دارای نمای اندود سیمانی و دارای 

امتیازات آب و گاز و برق شهری هر کدام یک انشعاب جداگانه است. ملک موصوف در حال حاضر به صورت تخلیه می باشد. 
ب - نظریه کارشناسی

ارزش ملک موصوف با عنایت به امکانات فوق، موقعیت محلی، مساحت عرصه، ابعاد، نوع سند مالکیت، کیفیت و کمیت بنای احداثی و سایر عوامل موثر به شرح جدول 
ذیل ارزیابی و اعلام می گردد:

ضمنا ارزش سه دانگ ملک)سهم خواهان( به مبلغ 388/500/000 )سیصد و هشتاد و هشت میلیون و پانصد هزار ( ریال تعیین می گردد.
مقرر گردیده مورد فوق الذکر درتاریخ 95/11/23 ساعت 9/30الی 10/00صبح به آدرس قم ،خ ساحلی،جنب زندان ساحلی دادگاه های حقوقی واحد اجرای احکام 
مدنی اتاق مزایده از طریق مزایده حضوری به فروش برسد.لذا افرادی که قصد بازدید از مورد مزایده را دارند می توانند درمدت پنج روز مانده به مزایده با هماهنگی این 
اجرا از مورد مزایده بازدید و در صورت تمایل در جلسه مزایده شرکت نمایند قیمت پایه از مبلغ کارشناسی شروع و به کسانی که بالاترین مبلغ را پیشنهاد دهند واگذار 
می گردد.برنده مزایده باید ده درصد از مبلغ پیشنهادی را فی المجلس نقدا و مابقی آن ظرف یکماه از تاریخ مزایده بپردازد این اگهی یک نوبت در یکی از روزنامه های 

محلی درج می گردد جهت اطلاعات بیشتر به واحد مراجعه نمائید.
دادورز اجرای احکام دادگستری شهرستان قم- رضا زارعی



5 علمی و سلامت 

نشانه های مسمومیت را بشناسید

سیخ جوجه کبابی که »کشنده« است
یک متخصص عفونی و فلوشیپ پژوهش مسمومیت ها خوردن گل نرگس را عامل 
مسمومیت و کشنده دانست و گفت: گاه برخی افراد شاخه های گل خرزهره را پوست 
می کنند و به عنوان سیخ برای جوجه کباب استفاده می کنند که می تواند کشنده باشد.

به گزارش بهداشت نیوز، هاله تالایی با بیان اینکه مسمومیت ها شیوع بالایی دارند و 
قابل پیشگیری و کنترل هستند، افزود: همه مسمومیت ها کشنده نیستند برخی کشنده 

و برخی از مسمویت ها خود محدود شونده هستند.
 تالایی تهوع، استفراغ، دردهای شکمی، تب، اسهال را از نشانه های مسمومیت های 
خود محدود شونده دانست و بیان کرد: اما در هر حال باید مراقب باشید اگر علائم تشدید 
شد و یا مدت زمان علائم طولانی تر شد به پزشک مراجعه کنید. در مورد مسمومیت 
های خطرناک مانند بوتولیسم فرد ممکن است حتی قبل از بروز علائم گوارشی، دچار 
علائمی مانند تاری دید، دوبینی و تو دماغی صحبت کردن شود؛ البته اختلال در بلع و 

تنفس هم در این موارد حایز اهمیت است.
 این فلوشیپ پژوهش مسمومیت ها، مسمومیت ها را مختص به فصل تابستان ندانست 
و ادامه داد: به همین علت باید افراد همواره نسبت به شست و شوی دست ها حساس 
باشند و آن را انجام دهند؛ چون در فصل پاییز و زمستان هم امکان مسمومیت با ویروس 

و باکتری را داریم. 
وی خانم های باردار، شیرده، افراد مبتلا به برخیمی، افرادی که داروهای ضعیف کننده 
سیستم ایمنی مصرف می کنند، سالمندان، دیابتی ها را افرادی دانست که نسبت به 
مسمومیت ها حساس تر هستند، و توصیه کرد: این افراد غذاهای بیرون و رستورانی 
کمتر میل کنند و لبنیات را پاستوریزه مصرف نمایند و میوه و سبزی را خوب شست 

و شو دهند.
 تالایی با بیان اینکه اگر میوه و سبزی با فشار خوب آب شستشو شود، انگل ها از آنها 
جدا می شوند، گفت: البته از نمک و سرکه یا مایع های ضد عفونی کننده استاندارد و 
مورد تایید وزارت بهداشت هم می توان استفاده کرد؛ اما استفاده از حتی یک یا دو قطره 
مایع ظرفشویی توصیه نمی شود؛ چون این مواد به سبزی ها می چسبند و احتمال 

کارسینوژنی در آنها هست.
 وی درباره نکات بهداشتی چگونگی استفاده از مرغ، گوشت و ماهی نیز اینطور توصیه 
کرد: اگر این خوراکی ها را تهیه کردید بلافاصله بهتر است آنها را شستشو داده و داخل 
فریزر نگهداری کنید و در یخچال حداکثر یک روز نگهداری نمایید. در صورت پختن آن 
مصرف کنید و آن را مجددا فریز نکنید. ماهی را حداکثر تا یک هفته در فریزر نگهداری 
نمایید و اگر قرار است مرغ یا ماهی را سرخ کنید با روغنی که قبلا آن را استفاده کردید 

سرخ نکنید.
 این متخصص عفونی با تاکید بر اینکه برنج پخته شده را نمی توان داخل آشپزخانه 
نگهداری کرد، افزود: دیده شده است که برنج پخته شده در حجم زیاد، به علت نگهداری 
در محیط نامناسب، به میکروب لیستریا آلوده شده است و چندین اپیدمی از آلودگی 
برنج به باسیلوس سرئوس مشاهده شده است که افراد را با تهوع، اسهال و تب به 
بیمارستان رساندند. پس اگر برنج را در حجم زیاد تهیه کردند و به دلیل کمبود جا آن را 
داخل یخچال نمی گذارند، باید برنج را در سایه قرار دهند و روی آن را پوشش بگذارند 

و یا روی شعله اجاق گاز با حرارت بسیار کم نگهداری کنند. 
وی با بیان اینکه اگزما منعی برای غذا درست کردن ندارد، ادامه داد: منتهی این بیماری 
گاه فعال و گاه خاموش است. اگر خانمی زخم در دست دارد که زخم ها تاول و ترشح 

دارند، بهتر است موقع تهیه غذا دستکش در دست کند.
 تالایی با تاکید بر اینکه قارچ های موجود در طبیعت سمی هستند بنابراین از 
دست زدن به آنها یا خوردن آنها باید خودداری کرد، بیان کرد: از مصرف قارچ های 
کوچک قهوه ای رنگ که زیر کلاهک رسیده است خودداری شود. قارچ های قرمز با 
دانه های سیاه، به شدت سمی و کشنده هستند، قارچ سمی نارسایی کبد و کلیوی 

ایجاد می کند. 
این فلوشیپ پژوهش مسمومیت ها در پایان خوردن گل نرگس را عامل مسمومیت 
و کشنده دانست و افزود: گل صد تومنی و گل خرزهره نیز به شدت سمی هستند که 
باید از دسترس کودکان دور باشند. خوردن اشتباهی این گیاهان به ضرر کودکان تمام 
می شود؛ گاه برخی افراد شاخه های گل خرزهره را پوست می کنند و به عنوان سیخ برای 

جوجه کباب استفاده می کنند که می تواند کشنده باشد.

 

تورم واکنش سیستم ایمنی بدن در مقابل یک عارضه، عفونت یا آسیب است که در 
صورت قابل مشاهده یا تشخیص نبودن، ما را از بروز آن عارضه آگاه می سازد.

 پس از بروز یک عارضه بدن با آغاز فرایند بهبودی در مقابل حمله ارگانیسم های 
خارجی از قبیل باکتری یا ویروس ها از خود دفاع  و یا در صورت ورود جراحت فرایند 

خود ترمیمی را شروع می کند.
التهاب می تواند به صورت حاد یا مزمن باشد.

بدون تورم، زخم  و عفونت ها باعث آلودگی بدن شده و سرانجام باعث نابودی آن 
می شوند. اگرچه تورم های مزمن می تواند مشکل ساز شده و در نتیجه بدن میزبان 
بیماری ها و اختلالاتی از جمله سرطان، آرتریت روماتوئید، تصلب شرایین، پریودنتیت، 

و تب یونجه می شود.
هنگام تورم بدن دچار سرخی، درد مفصلی، سختی مفاصل و مشکل جابجایی و ورم 

می شود.
تورم بخشی از فرایند بهبودی است که علت اصلی آن تاکنون مانند یک راز باقیمانده 
است، اما دانشمندان معتقدند تورم نقش کلیدی در بیماری های مزمن مانند بیماری های 

قلبی دارد.

تورم بدن چرا رخ می دهد؟

محققان پژوهشکده نانو فناوری دانشگاه ارومیه با استفاده از مواد طبیعی سلولزی، 
کاتالیست دوستدار طبیعت ارائه کردند که قابلیت استفاده در واکنش های صنایع 

پتروشیمی را دارد.
سجاد کشی پور مجری طرح  اظهار کرد: با افزایش نگرانی های زیست محیطی 
در مورد واکنش های شیمیایی و خطرات این فرایندها برای انسان و محیط زیست، 
تلاش های زیادی در جهان برای تمرکز مطالعات بر روی شیمی سبز انجام شده است.

وی استفاده از کاتالیزورهای ناهمگن را که قابلیت بازیافت دارند، به عنوان یکی از 
راهکارها برای رسیدن به شیمی سبز در فرایندهای شیمیایی دانست و ادامه داد: در 
این راستا پروژه تحقیقاتی را با عنوان »به کارگیری سلولز به عنوان بستر سبز برای 

کاتالیزورها« اجرایی کردیم.
کشی پور، خاطرنشان کرد: عمده فرایندهای تبدیلی حوزه نفت و پتروشیمی با 
استفاده از کاتالیزورها است و از کاتالیزورهایی استفاده می شود که سمیت دارند و 
رهاسازی آن ها در محیط زیست، آسیب هایی به محیط زیست وارد می کنند؛ بر این 

اساس در این مطالعات کاتالیزورهایی تولید کردیم که پایه آنها از مواد طبیعی است.
مجری طرح با اشاره به مزایای کاتالیزور تولیدشده، تصریح کرد: با توجه به پایه 
طبیعی بودن این کاتالیست ها، رهاسازی پساب در محیط زیست آسیبی به محیط 

زیست وارد نمی کند، ضمن آنکه قابل بازیافت خواهد بود.
وی، ماده پایه استفاده شده در تولید این کاتالیست را سلولز ذکر کرد و یادآور 
شد: سلولز فراوان ترین ترکیب آلی طبیعی است که به دلیل زیست سازگاری یکی از 

گزینه های اصلی به عنوان بستر کاتالیزورهای ناهمگن به شمار می رود.
به گفته این محقق، فلزات مختلف بر روی بستر سلولزی نشانده می شود و کاتالیزور 
تولید شده با این روش به طور مؤثری در انواع واکنش های شیمیایی قابل استفاده 

است.
کشی پور با اشاره به مواد سلولزی به کار برده شده در این مطالعات، اظهار کرد: 
از آنجایی که قیمت آزمایشگاهی مواد سلولزی بالا است، از این رو ناچار شدیم از 

سلولزهایی استفاده کنیم که قابلیت تولید  آن ها در داخل کشور وجود دارد.
وی، پنبه را یکی از منابع تامین سلولز در این طرح نام برد و افزود: 90 درصد گیاه 
پنبه حاوی سلولز است. علاوه بر آن از کاه گندم نیز استفاده شد؛ چراکه این ماده 

گیاهی دارای 40 درصد سلولز است.
این محقق اضافه کرد: کاه به عنوان یکی از ضایعات کشاورزی است و معمولا به 
دور ریخته می شود که ما در این مطالعات اقدام به استخراج سلولز آن برای تولید 

کاتالیست کردیم.
 وی با تاکید بر اینکه کاتالیست پایه سلولزی در اشل آزمایشگاهی در صنعت مورد 
ارزیابی قرار گرفت، از تولید و انتشار 9 مقاله از دستاوردهای این تحقیقات در مجلات 

بین المللی خبر داد.
مجری طرح به کاربردهای کاتالیست دوستدار طبیعت اشاره کرد و گفت: مهمترین 
کاربرد این کاتالیزور در صنعت نفت و پتروشیمی است و از آن می توان در انجام 
واکنش هایی همچون اکسایش، احیای کوپلینگ و حلقه زنی که اهمیت بالای صنعتی 

دارند، استفاه کرد.

ساخت کاتالیستی از پنبه با قابلیت بازیافت برای صنایع پتروشیمی

نخستین شهر شناور جهان تا 2019 میلادی در اقیانوس آرام و نزدیک تاهیتی 
ساخته خواهد شد.

 دولت پولینزی فرانسه با موسسه Seasteading قراردادی بسته تا عملیات ساخت 
این جزیره طی دوسال آتی آغاز شود. طرح های اولیه این جزیره بلندپروازانه به نظر 
می رسد اما موسسه Seasteading  معتقد است شهرهای نیمه  مستقل مکانی ایده 
آل برای آزمایش شیوه های جدید مدیریت دولتی و کشاورزی هستند. این شهر 
شناور برای آزمایش ایده های جدید مانند درمان بیماری ها، پاک کردن جو زمین و 
ثروتمند کردن فقرا به کار گرفته خواهد شد.  نخستین شهر شناور جهان روی شبکه 
ای از 11 پایه مستطیل ساخته می شود. بنابراین می توان شهرها را با توجه به نیاز 
ساکنان کنار هم قرار داد. بستری که این جزیره روی آن ساخته می شود از سیمان 
تقویت شده ساخته می شود که قدرت تحمل زیادی دارد. این شهر روی دریا شناور 
است اما قدرت استقلال قابل توجهی خواهد داشت. یکی از نکات جالب این جزیره 
متشکل از چند شهر مجزای شناور آن است که اگر ساکنان یکی از جزیره ها با 
دولت مرکزی مخالف باشند می توانند با قایق به جزیره دیگری بروند. به این ترتیب 
دولت هر یک از این جزایر مجبور است برای حفظ شهروندان خود رقابتی عمل کند.   

فرانسه پولینز مجموعه ای از 118 جزیره در جنوب اقیانوس آرام است.  

ساخت نخستین شهر شناور جهان
 در اقیانوس آرام

شب ها کمتر از 7 ساعت 
نخوابید

اگر هر شب کمتر از 7 ساعت بخوابید، مغزتان در طول 
روز راندمان درستی نخواهد داشت و اگر این کمبود خواب 
به طور مدام ادامه داشته باشد، بی شک سلامتی بدن تان 

به خطر خواهد افتاد.
خواب شب

متخصصان بر این عقیده هستند که بدن هر فرد نیازهایی 
دارد و بدون شک نیاز بدن یک کودک با یک فرد بزرگسال 
یا سالمند متفاوت است. با این حال لازم است که همه 
هر شب 7 ساعت خواب مستمر و باکیفیت داشته باشند. 

بدون شک ما از بیخوابی های گاه به گاه حرف نمی زنیم. 
منظورمان افرادی است که به طور مکرر هر شب بین 4 تا 
6 ساعت می خوابند. این افراد باید با پزشک مشورت کرده 
و اصلاحاتی در برنامه زندگی شان داشته باشند. چون لازم 
است که افراد به طور متوسط بین 7 تا 9 ساعت خواب 
شبانه داشته باشند. اگر شما نیز جزو افرادی هستید که در 
خوابیدن مشکل دارید و یا به طور مکرر بیخوابی می کشید، 

این مطلب را مطالعه کنید.
بهداشت خواب در بین فضانوردان

شاید برایتان جالب باشد که بدانید فضانوردها بهداشت 
خواب را به خوبی بلد بوده و ارزش آن را می دانند. واقعیت 
زندگی کردن در فضا به مدت طولانی ، فضانوردان را مجبور 
می کند تا به ریتم خواب خود پایبند باشند و اجازه ندهند 

نظم بیولوژیک بدن شان به هم بریزد. 
فضانوردان در طول اقامت شان در ایستگاه های فضایی، 
می توانند زمین را در چرخه آرام خود و طول خورشید را در 
گوشه ای از جهان و در همان زمان غروب آن را در گوشه 

ای دیگر نظاره کنند. 
این افراد در فضا تماس خود را با نور و تاریکی از دست 
می دهند و این مسئله روی سیکل خواب و بیداری شان 
تاثیر دارد. اثرات از دست دادن ریتم خواب مشکلات جدی 

برای سلامتی دارد. 
برای داشتن خوابی باکیفیت و خوب باید یک ساعت قبل 

از خواب تلفن همراه، رایانه و تلویزیون را خاموش کنید
به همین دلیل نیز ناسا پژوهش های زیادی روی ساعت 
بیولوژیکی بدن انجام داده و توصیه های مفیدی را برای 
حفظ سلامت و بهداشت خواب فضانوردان ارائه کرده است. 

در این مطلب به این توصیه های علمی اشاره می کنیم.
ساعت بیولوژیکی بدن را حفظ کنید

بدن ما یک ساعت درونی دارد که به ساعت بیولوژیکی 
بدن معروف است. لازم است که نظم این ساعت حفظ 
شود. این ساعت باعث کنترل تغییرات فیزیولوژیکی لازم 

در طول 24 ساعت شبانه روز می شود. 
پیروی کردن از یک برنامه منظم برای خوردن و رفتن 
به رختخواب در ساعت مشخص باعث حفظ نظم ساعت 
بیولوژیکی بدن می شود. هر چه بیشتر به این ریتم احترام 

بگذارید بدن تان سالم تر و شاداب تر می ماند. 
مشخص  ساعت  سر  روز  هر  شود  نمی  شک  بدون 
به رختخواب رفت. بخصوص در این زمان که با ظهور 
تکنولوژی و تلفن های هوشمند، خواب بر خیلی ها حرام 
شده است. اما با این حال تا حد ممکن باید به این ساعات 

مشخص پایبند ماند و بین 7 تا 9 ساعت در شب خوابید.
محیط را آماده خوابی راحت کنید

برای خوابیدن، محلی تاریک را انتخاب کنید. در این 
صورت است که مغزتان می تواند پروسه خواب و بیداری را 
کنترل کند. اگر مجبور هستید در طول روز بخوابید، پرده 

ها را بکشید و چراغ ها را خاموش کنید. 
حواستان به دستگاه های برقی باشد. برای داشتن خوابی 
باکیفیت و خوب لازم است که یک ساعت قبل از خواب 
تلفن همراه، رایانه و تلویزیون را خاموش کنید. درست است 
که کمی دشوار به نظر می آید، ولی بهتر است برای سلامت 

بدن تان این کار را انجام دهید.
گل و گیاه داخل خانه

شاید به نظرتان کم اهمیت بیاید، اما دمای اتاق خواب 
مهم است. دمای ایده آل برای اتاق خواب بین 15 تا 22 

درجه است. 
یادتان باشد که بوی نامطبوع و هوای کثیف در اتاق خواب 
باعث اختلال در خواب شده و حتی کابوس ایجاد می کند. 
بهتر است برای خوشبو کردن اتاق خواب تان از رایحه  
وانیل یا اسطوخودوس که آرام بخش هستند استفاده کنید.

یک ساعت استراحت قبل از خواب را تجربه کنید
اگر شب ها کمتر از 7 ساعت می خوابید، یک ساعت قبل 
از رفتن به رختخواب، خودتان را آماده کنید. قبل از هر 
کاری نیز لوازم برقی را خاموش کنید. در وضعیت راحتی 
قرار بگیرید. کتابی بخوانید. فکر خودتان را درگیر خواب و 

ترس از بیخوابی نکنید. 
چرت های کوتاه 15 تا 20 دقیقه ای به تنظیم ساعت 

درونی بدن کمک می کند.
سعی کنید مغزتان را از مشغله های فکری، نگرانی های 
فردا و کارهای ناتمام خالی کنید و خودتان را در آرامش 
غرق کنید. کم کم بدون اینکه متوجه باشید خواب مغزتان 

را فرا می گیرد و خواب تان می برد.
چرت های کوتاه میان روز برای مقابله با بی خوابی

شاید به نظرتان تناقض آمیز بیاید. اما بهتر است بدانید 
که چرت های کوتاه 15 تا 20 دقیقه ای مفید است و بدن 
را شارژ می کند. یادتان باشد که چرت زدن بیش از این 
میزان برعکس عمل کرده و باعث ایجاد کسالت و مشکل در 
خواب شبانه می شود. چرت های کوتاه بین روز همچنین 

به تنظیم ساعت درونی بدن کمک می کند.
حرف آخر

در نهایت اینکه برای جبران خواب کمتر از 7 ساعت باید 
به دنبال کنترل مغزتان باشید. اگر با رعایت نکات ذکر شده 
نیز نمی توانید بر مشکلات خوابتان غلبه کنید، حتما به 

پزشک مراجعه کنید. 
بهتر است عامل اصلی که مانع از خواب راحت و استراحت 
شما می شود را شناسایی کنید. پزشک متخصص کمک 

زیادی در جهت مقابله با بی خوابی های مزمن می کند.

کاهش چربی خون با این 5 میوه
برخلاف باور اکثر مردم، کلسترول الزاماً خطرناک و آسیب رسان نیست بلکه میزان 
مناسب آن در بدن به معنای سلامت درونی است. مشکل زمانی بروز می کند که میزان 

کلسترول به شیوه نادرستی بالا می رود و در این صورت باید حواستان را جمع کنید.
کلسترول ترکیبی است که از طریق کبد تولید می شود و برای بدن لازم است. برخلاف 
باور اکثر مردم که تصور می کنند کلسترول الزاماً خطرناک و آسیب رسان است باید 
بدانید که میزان مناسب آن در بدن به معنای سلامت درونی است. مشکل زمانی بروز می 
کند که میزان کلسترول به شیوه نادرستی بالا می رود و در این صورت باید حواستان را 
جمع کنید. رمز کنترل و حفظ تعادل آن نیز قبل از هر چیز در پرهیز از افزایش کلسترول 
بد و کاهش کلسترول خوب خون است. چون در این صورت کلسترول شروع به تجمع 

در رگ ها کرده و به تدریج به سلامتی آسیب می زند. 
برای مقابله با این مشکل، تغذیه سالم و مناسب از اهمیت بالایی برخوردار است. در این 
مطلب 5 میوه معرفی می کنیم که مصرف آن ها علاوه بر ارتقای سلامت عمومی باعث 

تنظیم کلسترول خون نیز می شود. لطفاً با ما همراه باشید.
گریپ فروت صورتی

اگر بتوانید گریپ فروتی صورتی تهیه کنید حتماً از آن استفاده کنید. به خاطر اینکه 
این میوه تأثیر بسیار زیادی در کاهش کلسترول بد خون دارد. با این حال بهتر است 
بدانید که فقط با مصرف منظم آن است که می توانید از خواصش بهره مند شوید. لازم 
است که روزانه نصف یک عدد گریپ فروت را برای صبحانه میل کنید. علاوه بر این حتماً 
 Journal of Agricultural باید از انواع ارگانیک آن استفاده کنید. نتایج پژوهشی که در
and Food Chemistry به چاپ رسیده است نشان می دهد افرادی که چربی خون 
بالایی داشته اند و حتی با دارو نیز نتوانسته اند آن را کنترل کنند با مصرف گریپ فروت 
کلسترول خونشان را کاهش داده اند. خواص آنتی اکسیدانی موجود در این میوه بدون 

شک برای بهبود کیفیت زندگی ناشی از سلامت دستگاه قلب و عروق مؤثر است.
آب پرتقال خانگی

برای درک چگونگی درک تأثیر آب پرتقال در کنترل چربی خون بهتر است قبل از هر 
چیز در خصوص استرول صحبت کنیم. استرول ها ساختار مشابهی با کلسترول دارند. 
این ترکیبات به طور طبیعی در برخی میوه ها مانند پرتقال و برخی سبزیجات، میوه 
های خشک، دانه ها و روغن های گیاهی وجود دارد. استرول ها باعث کاهش کلسترول 
توتال و کلسترول بد خون می شوند. با وجود اینکه آب پرتقال میزان کمی استرول وارد 
بدن می کند اما در عین حال می تواند میزان کلسترول خوب را افزایش دهد. بنابراین 
اگر عادت داشته باشید که هر روز آب پرتقال طبیعی مصرف کنید می توانید به نتیجه 

کاهش کلسترول در جواب آزمایشتان امیدوار باشید.
سیب

مصرف روزانه یک عدد سیب تأثیر زیادی در کنترل چربی خون دارد. در واقع مصرف 
سیب با جوی دوسر برای وعده صبحانه، سالاد سیب سبز با کرفس و گردو برای ناهار 
یا یک آب سیب طبیعی برای بعد از ظهر می تواند چربی خونتان را کنترل کند. 
خوشبختانه می توان سیب را به شیوه های متعددی وارد برنامه غذایی روزانه کرد. اما 
نکته مهم استفاده منظم و روزانه از این میوه است. باید بدانید که راز کنترل چربی خون 
توسط سیب در پوست آن و فیبری به نام پکتین و پولیفنول ها نهفته است. این ترکیبات 
آنتی اکسیدانی باعث بهبود سوخت و ساز کلسترول شده و مولکول های التهاب زایی را 

که منجر به بروز بیماری های قلبی می شوند کاهش می دهند.
توت فرنگی

توت فرنگی جزو میوه های مفید بوده و باعث کنترل میزان کلسترول می شود. البته به 
شرطی که از انواع طبیعی و ارگانیک آن استفاده کنید. توت فرنگی مانند دیگر انواع توت 
ها باعث کاهش لیپوپروتئین ها و به عبارت دیگر کلسترول بد خون می شود. اگر بتوانید 
روزانه بین 10 تا 15 عدد توت فرنگی میل کنید می توانید اطمینان داشته باشید که تری 
گلیسیرید خونتان نیز به واسطه تأثیر آنتی اکسیدانی این میوه روی جریان خون کاهش 
می یابد. مصرف زیاد میوه های قرمز مانند گیلاس، زغال اخته، توت فرنگی و انگور قرمز 

به طور مستقیم روی سلامت قلب تأثیر مثبت دارند.
آووکادو: فراتر از یک میوه خوشمزه

با وجود اینکه آب پرتقال میزان کمی استرول وارد بدن می کند اما در عین حال 
می تواند میزان کلسترول خوب را افزایش دهد. بنابراین اگر عادت داشته باشید که هر 
روز آب پرتقال طبیعی مصرف کنید می توانید به نتیجه کاهش کلسترول در جواب 

آزمایشتان امیدوار باشید.
اگر سنتان بالای چهل سال است، از اضافه وزن رنج می برید یا اینکه سابقه چربی خون 
بالا در خانواده دارید باید بیشتر به تغذیه خود اهمیت بدهید. در واقع لازم است که عادت 
های غذایی تان را اصلاح کنید، از خانه نشینی و بی تحرکی دور باشید و از مصرف مواد 
غذایی رنگی مانند میوه ها غافل نباشید. یکی از این میوه های مفید آووکادو است که 
به حفظ تعادل کلسترول خون کمک می کند. شما می توانید با مصرف روزانه نصف 
آووکادو در چهارچوب یک رژیم غذایی متنوع و سالم در عرض یک ماه کلسترول خونتان 
را تحت کنترل در بیاورید. آووکادو منبع خوب چربی های غیراشباع سالم است که برای 
قلب بسیار لازم و ضروری هستند. این چربی ها در بدن به انرژی تبدیل می شود )البته 
ذخیره نمی شوند(، میزان چربی بدن را کاهش داده و همچنین به کنترل قند خون 
کمک می کنند. نیاسین یا همان ویتامین B3 به بدن در کنترل میزان کلسترول کمک 
می کند. باید بدانید که آووکادو همانند مارچوبه، نخودفرنگی، بروکلی، سیب زمینی، قارچ، 

آرتیشو و غیره جزو تأمین کننده های این ویتامین مفید محسوب می شود.
حرف آخر

حرف آخر اینکه مصرف این میوه ها به تنهایی برای کنترل چربی خون کافی نیستند. 
بلکه در گام اول باید حواستان به تغذیه مناسب و سالم باشد. لازم است که به طور روزانه 
پیاده روی و ورزش های سبک نیز انجام دهید. حتماً در کنار غذای اصلی از سالاد غافل 
نشوید. همیشه در کیفتان یک عدد سیب داشته باشید. این میوه گرسنگی را برطرف 

می کند و فواید زیادی برای بدن و سلامتی آن دارد.

آیا شام نخوردن روش مناسبی
 برای لاغرشدن است؟

شام نخوردن به خصوص در افراد بالای 40 سال می تواند باعث ضعف قوای بدن و 
سردی عمومی بدن و منجر به عوارضی چون افسردگی، بی حوصلگی، ضعف میل جنسی 

و... شود.
 سیدکاظم کاظمینی, دانشجوی دکترای تخصصی طب سنتی ایران دانشگاه علوم 
پزشکی یزد درباره اینکه آیا شام نخوردن روش مناسبی برای لاغر شدن است, اظهار کرد: 
ابتدا باید به این نکته توجه کرد که طبق اصول مکتب پزشکی ایرانی، لاغری در همه افراد 

با یک روش ثابت صورت نمی پذیرد.
وی افزود: افراد با توجه به مزاج پایه، استعدادهای متفاوت برای چاقی و لاغری دارند 
و به تناسب همین امر، روشهای بازگشت به تعادل وزنی نیز در افراد مختلف، متفاوت 

خواهد بود.
این دانشجوی دکترای تخصصی طب سنتی ایران دانشگاه علوم پزشکی یزد تصریح 
کرد: مثلًا روی آوردن به رژیم گیاهخواری طولانی مدت و خوردن سالاد به جای وعده های 
غذایی در یک فرد، باعث لاغری می شود اما در فرد دیگر نه تنها منجر به لاغری نمی شود 

بلکه ممکن است در درازمدت منجر به چاقی هم شود.
چرا نخوردن شام به عنوان یک توصیه عمومی برای کاهش وزن روش مناسبی نیست

کاظمینی ادامه داد: در مکتب پزشکی ایرانی، از عادت به عنوان مزاج دوم یاد شده است، 
پس در کسی که عادت به خوردن شام داشته است، ترک آن مفید نخواهد بود.

وی افزود: در رژیم لاغری، صرفاً نخوردن مواد غذایی مسئله اصلی نیست بلکه به دنبال 
حذف مواد زائد در بدن هستیم؛ شام نخوردن می تواند باعث کاهش دسترسی بدن به 
مواد غذایی مفید در ساعاتی از شبانه روز شود و لاغری حاصل از آن لاغری مغایر با 

سلامتی خواهد بود.
دانشجوی دکترای تخصصی طب سنتی ایران دانشگاه علوم پزشکی یزد متذکر شد: 
شام نخوردن به خصوص در افراد بالای 40 سال، می تواند باعث ضعف قوای بدن و سردی 
عمومی بدن و منجر به عوارضی چون افسردگی، بی حوصلگی، ضعف میل جنسی و... 

شود.
کاظمینی یادآور شد: لذا در افرادی که قصد کاهش وزن دارند، استفاده از غذاهای 
توصیه  غذایی،  وعده های  در  شکم پرکن(  غذاهای  )اصطلاحاً  کم کالری  و  پرحجم 

مناسب تری نسبت به حذف وعده شام است.
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محققان دانشگاه آلکالا اسپانیا موفق به توسعه یک 
برنامه برای گوشی های هوشمند شدند که در صورت 
قرار گرفتن راننده در شرایط ناامن به وی هشدار خواهد 

داد.
 این برنامه "ایمن برانید"))DriveSafe نام داشته و 
کاربران برای استفاده از آن باید گوشی هوشمند خود 

را بر روی پایه و مقابل شیشه جلو خودرو قرار دهند.
 GPS ،این نرم افزار با استفاده از شتاب سنج گوشی
و دوربین عقب، بر گاز دادن، ترمز، فرمان ، موقعیت 
قرارگیری خودرو بر روی خطوط، سرعت رانندگی)در 
مقایسه با حد مجاز سرعت که در نقشه های آنلاین آمده 
است( و نزدیک شدن خودرو به وسایل نقلیه دیگر از 

پشت کمک می کند.
DriveSafe هشدارهای سمعی و بصری ارائه کرده 
و زمان قرارگیری خودرو در شرایط ناامن را تشخیص 

داده و اعلام می کند.
علاوه بر این ویدئوهایی از آن لحظات را ضبط کرده 
و آن لحظات را بر روی نقشه درج کرده که بعدا توسط 

راننده قابل مشاهده خواهد بود.
این اپلیکیشن همچنین می تواند نوع رانندگی را در 
سه دسته عادی، کسل کننده یا تهاجمی طبقه بندی 

کند.
این دانشگاه در حال حاضر برای تجاری سازی این 

فناوری جدید به دنبال یافتن شرکای خود است.

نخستین آزمایشگاه واقعیت مجازی و فناوری های 
نوین کشور با کاربرد ویژه در طراحی شهری و معماری 
در پردیس کرج دانشگاه هنر راه اندازی و بهره برداری 

شد.
نخستین آزمایشگاه واقعیت مجازی و فناوری های 
و  شهری  طراحی  در  ویژه  کاربرد  با  کشور  نوین 
معماری با حضور غلامرضا اکرمی، ریاست دانشگاه، 
معاونین و جمعی از مسئولان دانشگاه هنر در سایت 
در  شهرسازی  و  معماری  دانشکده  آزمایشگاه های 

پردیس کرج افتتاح و راه اندازی شد.
امیر شکیبامنش، ضمن بیان این مطلب که فرآیند 
انجام مطالعات اولیه و راه اندازی این مجموعۀ تحقیقاتی 
بیش از 3 سال به طول انجامیده است، مهمترین 
واقعیت  از  کاربردی  استفادۀ  را،  آن  ایجاد  از  اهداف 
مجازی و فناوری های نوین در مطالعات و پژوهش های 

و  پژوهش ها  انجام  و  کشور  معماری  و  شهرسازی 
مطالعات بین رشته ای در حوزه های طراحی شهری، 
معماری، انیمیشن، بازی سازی، چند رسانه ای عنوان 

کرد.
اندازی  راه  اهداف  دیگر  از  آزمایشگاه،  این  مدیر 
نخستین آزمایشگاه واقعیت مجازی و فن آوری های 
نوین کشور، به برقراری ارتباط هرچه بیشتر با حوزه 
صنعت و سازمان های دولتی و غیر دولتی به منظور 
و  شهری  طرح های  سازی  شبیه   و  مدل سازی 
پروژه های معماری موجود و در حال ساخت، کاهش 
ریسک و تقلیل خطاهای طراحی های صورت گرفته 
Semi-( در محیط های حقیقی، انجام شبه آزمون ها

Experiments( به منظور افزایش کنترل متغیرها و 
تسهیل مطالعات کمی عنوان کرد.

این آزمایشگاه در حال حاضر مجهز به جدیدترین 

نمایشگرهای واقعیت مجازی قابل نصب بر روی سر 
)HMD(، ردیاب های حرکتی آزمایشگاهی با شش 
درجۀ آزادی، DOF 6، سیستم رهگیری سه بعدی 

حرکت otion  LeapM است.
 CAVE پروژۀ ساخت و راه اندازی نخستین سیستم
توسعۀ  معماری،  و  شهری  مطالعات  ویژۀ   LAB
سیستم های نرم افزاری واقعیت افزوده کمک یار طراح، 
توسط   ... و  دید  آنالیز صحنه های  افزار  نرم  توسعۀ 

تیم های مطالعاتی فعال در آن، در جریان است.
در جریان افتتاح این آزمایشگاه، دکتر اکرمی، ریاست 
دانشگاه هنر نیز ضمن تقدیر از زحمات صورت گرفته، 
بر آمادگی بخش های مختلف دانشگاه جهت توسعۀ 
هرچه بیشتر و تقویت این مجموعۀ تحقیقاتی به منظور 
خدمت رسانی به جامعۀ علمی- هنری کشور تأکید 

کرد.

رانندگی ایمن با یک اپلیکیشن جدید

اولین آزمایشگاه واقعیت مجازی در کشور راه اندازی شد
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پس از گذشت فصل سرد اما حماسه آفرین زمستان 65 شهر قم طعم شیرین زندگی را 
تجربه می کند اما آیا حافظه تاریخی این شهر آن روز ها را به خاطر می آورد؟

یکم بهمن سال 1365 یادآور حادثه تلخی در تاریخ پر افتخار شهر مقدس قم 
می باشد در این روز دشمن بعثی  که در جبهه های  حق  علیه باطل  متحمل 
شکست های سنگینی از رزمندگان  اسلام  شده بودند  با بمباران سه راه بازار یکی از 
مناطق پر تردد شهر قم  موجب شهید و مجروح شدن  بیش از 100 نفر و تخریب 
های گسترده دراین منطقه  از شهر قم  شد در  بین شهدا  گروه سرود مدرسه قطب 
راوندی نیز هستند که پس از اجرای سرود در سینما تربیت فعلی  با یک دستگاه  مینی 
بوس در حال  عبور از سه راه بازارو بازگشت به مدرسه خود بودند که مورد اصابت 
این بمباران قرار می گیرند و به درجه شهادت نائل شدند و اعضای این گروه سرود در 

تاریخ قم جاودانه شدند.  
 سی سال پیش در چنین روزهایی شهر قم  مفهوم جنگ را به معنای واقعی کلمه تجربه 
و احساس کرد. دامنه جنگ به بمباران مناطق مسکونی به شهر مقدس قم رسیده بودتا 
مقاومت مردم این سرزمین را بشکند . اما غافل از آن بود که بیشه شیران شهید پرور عرصه  

جولان روبه صفتان دیو سرشت نیست .
در دی ماه سال1365 در جریان عملیات کربلای پنج رزمندگان در جبهه ها پیروزی 
های متعددی داشتند . دشمن که شکست سختی را متحمل شده بود با هدف انتقام 

و تاثیر گذاری بر روند تحولات جبهه ها دور تازه ای از بمباران شهرها را آغاز کرده بود.
درمجموع در مراحل مختلف هواپیماها و موشک های دور برد دشمن بیش از سی نقطه 
شهر قم را هدف قرار دادند و  بمباران کردند  که در نتیجه آن  1554 نفر از مردم  مجروح 
و  و جانباز و 287 نفر نیز به درجه شهادت نائل شدند .در یکی از این بمباران ها در تاریخ 
24 دی ماه سال 1365 حدود ساعت 30 :16  خانه ای در سه راه سجادیه خیابان چهار 
مردان ) انقلاب ( مورد هدف قرار گرفت خانه ای که در آن روضه زنانه حضرت فاطمه زهرا 
سلام الله علیها در حال برگزاری بود ،بر اثر این  بمباران تعداد 18 نفر از بانوان و کودکان 
همراه شان به شهادت رسیدند. ) گفتنی است در کتاب چادر های خاکی به تفصیل  به 

شرح شهادت بانوان شهیده و ایثارگر استان قم پرداخته شده است (
 در ادامه  یعنی یک هفته بعد در حدود ساعت17 بعداز ظهر در تاریخ اول بهمن ماه سال 
1365 منطقه پر جمعیت سه راه بازار و خیابان باجک ) 19 دی ( مورد هدف قرار گرفت 
که بر اثر این بمباران ضمن تخریب گسترده شهر بیش از یکصد نفر شهید و مجروح شدند 
این حادثه در دوران معاصر شهر قم به عنوان یک رویداد بی نظیر به ثبت رسید. در میان 
شهدا یک گروه سرود دانش آموزی سرگذشت متفاوتی داشت که بر اساس خاطرات  آقای 
ملا حسینی - یکی از بازماندگان گروه سرود که در مستند » قم بهمن 65 « آمده است  به 
آن اشاره می کنیم: اواسط دی ماه بود. آقای صادقی مربی پرورشی مدرسه اعلام کرد می 
خواهیم یک گروه سرود برای دهه فجر تشکیل بدهیم. تعدادی از دانش آموزان که صدای 
نسبتا خوبی داشتند برای این گروه انتخاب شدند. قرار شد روز اول بهمن ماه ساعت دو و 
نیم بعدازظهر جلوی درب مدرسه حاضر باشیم تا از آنجا برای اجرای سرود به سینما تربیت 
فعلی برویم. با دوچرخه از خانه به سمت مدرسه حرکت کردم. زمانی که رسیدم از بچه ها 
و معلم پرورشی خبری نبود. وقتی سراغشان را از بابای مدرسه گرفتم گفت: »یک ساعت 
پیش رفته اند.« با عجله خودم را به سینما رساندم و از مسئولین آنجا پرسیدم: »گروه سرود 
مدرسه قطب راوندی کجاست؟« گفتند: »به دلیل اینکه بچه ها، فردا امتحان داشتند مربی 
شان درخواست کرد یک ساعت زودتر سرود را اجرا کنند. همین الآن با یک مینی بوس 
آبی ر نگ از اینجا رفتند.« سرخورده و ناامید از سینما به سمت مدرسه راه افتادم. ابتدای 
خیابان چهار مردان بودم که یک هواپیمای میگ سیاه در آسمان ظاهر شد. به دنبال آن 
یک هواپیمای دیگر را دیدم که از انتهای خیابان آذر به سمت پایین شیرجه زد و لحظه 
ای بعد انفجار مهیبی رخ داد. با ترس و عجله دوچرخه را رها کردم و به سمت سه راه بازار 
که محل انفجار بود دویدم. وقتی رسیدم دیدم مینی بوس متلاشی شده و آقای صادقی 
مربی پرورشی مان کنار در مینی بوس افتاده است. موج انفجار تمام پوست صورتش را از 

بین برده بود و بقیه دانش آموزان نیز همگی به شهادت رسیده بودند.
اسامی  شهدای گروه سرود به قرار ذیل است  : حمید صادقی قمی ) مربی ( حسن بلای 
بیدگلی - حسین مقتصدی زاده - سعید روان مهر کاشانی - سید ناصر حسینی - محمد 

رضا رسولی - محمد مهدی هجرتی -  جواد خودکار قمی -  علی امینی - مهدی بابایی.

ذکر چند خاطره از دوران  بمباران شهر مقدس قم 
� جستجو / سید هادی حسینی 

ساعت 12/30 بود . برادرم از مدرسه آمد . نامه ای در دست داشت . گفت : برای رفتنم 
به جشنواره سرود از مدرسه رضایت نامه می خواهند . پدرم قبول کرد و رضایت نامه را 

امضا کرد . 
فردا ساعت یک بعد از ظهر برادرم رفت . قرار شد ساعت پنج برگردد. در ساعت پنج و 
هشت دقیقه عصر هواپیماهای عراقی حمله کردند. دود سیاه و غلیظی شهر را فرا گرفت . 

خبر رسید که بازار قم را بمباران کرده اند. 
ساعت هفت شد اما ناصر نیامد . دلهره جانمان را گرفت . به تمام بیمارستان ها سر زدیم 

. اما مجروح یا شهیدی به نام ناصر حسینی نیافتیم.
فردا ساعت هشت صبح جنازه ای را شناسایی کردیم . فردای آن روز ، یعنی سوم بهمن 
ماه 1365 نماز شهدا در حرم مطهر معصومه )س (خوانده شد . بعد از نماز  شهدا را با 
آمبولانس به گلزار شهدای قم انتقال دادند . وقتی می خواستیم برادرم را خاک  کنیم 
. از بلند گو اعلام کردند که شهید سید ناصر حسینی را دفن نکنید . ما هم او را دفن 
نکردیم و به دفتر گلزار رفتیم. در آنجا خانواده ای بود . شهیدی را که ما شناسایی کردیم 
متعلق به آنها بود. بعد از گفتگو های زیاد معلوم شد که ما اشتباه کرده ایم . برگشتیم و 
به جستجوی خود ادامه دادیم . آخرین جایی که گشتیم  بهشت معصمومه قم بود. به 
ما اجازه دادند که وارد سردخانه  شویم ... در میان شهدان به جستجو پرداختیم . در آنجا 
جنازه شهید محمد عسگری رادیدم که جز چند تکه گوشت که که درون کیفش گذاشته 

بودند. چیزی از او نمانده بود.
به جستجوی خودم ادامه دادم . به جسد دیگری رسیدم که لای پتوی نیمه سوخته 
ای پیچیده شده بود . دستش از زیر پتو بیرون بود. فکر کردم شبیه دست برادرم است 
پتو را کنار زدم اما پسر بچه چهار پنج ساله ای را دیدم که ترکش به دستش خورده و باد 
کرده بود. طوری که از بیرون به اندازه دست یک فرد پانزده ساله به نظر می رسید.. از آن 
صحنه هم گذشتم. اجساد زیادی بود. بلاخره بالای سر شهیدی رفتم که او هم لای پتوی 
سوخته ای پیچیده شده بود... دویدم که به پدر و مادرم خبر بدهم. اما شک کردم. چون 
جنازه سوخته بود. هنوز چند قدمی به سرد خانه مانده بود که صدای الله اکبر بلند شد. 
برگشتم و دایی ام را دیدم همان جنازه را شناسایی کرده است. دایی من خیاط است و از 
طرز دوخت شلوار شهید که دست دوخت خودش بود ناصر را شناسایی کرده بود . بعد 
دستش را درون جیبش کرده بود و تقویم نیم سوخته و پول ها و کلید را پیدا کرده بود 
. بالاخره جنازه برادرشهیدم پیدا شد و در ساعت دو بعد از ظهر در گلزار شهدا به خاک 

سپرده شد ... یادش گرامی باد.

� جشنواره سرود / محسن اسلامی 
توی کلاس بودیم . معلم قرآن درس قرآن می داد. همه ساکت بودند.صدای دلنشین 
معلم در کلاس طنین داشت . ناگهان صدای وحشتناکی برخاست . همه تکان خوردیم . 
هر کسی چیزی می گفت < یکی می گفت تصادف شده  است. دیگری می گفت : نه بابا 
این که صدای تصادف نبود . بچه ها همین طور حرف می زدند . آقای ناظم به کلاس آمد 

و گفت که بیایید بیرون . بعد گفت که عراقی ها حمله کرده اند. 
خشکمان زد . تا آن روز فکر نمی کردیم عراق به یک شهر مذهبی حمله بکند . به طرف 
خانه حرکت کردیم. خیابان ها شلوغ بود.  چند روز بعد بچه های مدارس مختلف از جمله 
مدرسه ای که من در آن درس می خواندم برای جشنواره سرود سوار مینی بوس شدند و 
به طرف محل اجرای سرود حرکت کردند. مدتی بعد هواپیماهای عراقی آسمان شهر ما را 
سیاه کردند. هواپیماها چند جا را بمباران کردند. از جمله بازار شهر که خیلی ها در آنجا به 
شهادت رسیدند.  فردای آن روز مدرسه ماتم زده بود . همه از هم می پرسیدند : چی شده 
؟ چرا سر در مدرسه را پارچه سیاه زده اند !؟  یکی از بچه ها گفت : مینی بوس حامل بچه 

های سرود با راکت مورد حمله قرار گرفته... همه بچه ها شهید شده اند.
کینه عجیبی دلم را پر کرد . دویدم به بیرون از مدرسه . آخر توی آن مینی بوس چند تا 

دوست داشتم که حالا پیشم نبودند. 

� غرق در خون / مهدی فخار
سال 1365 بود. در کلاس دوم راهنمایی درس می خواندم . زنگ تفریح به پایان رسید 
بود . بچه ها وارد کلاس شده بودند. ولی هنوز معلم ها نیامده بودند. یک وقت متوجه شدم 
مبصر کلاس اسمم را روی تخته سیاه نوشته است . حواسم به اسمم بود که لامپ کلاس 
خاموش و روشن شد . بعد صدای مهیبی آمد و شیشه های کلاس را لرزاند. همه سراسیمه 
از کلاس ریختیم بیرون و از مدرسه خارج شدیم. می گفتند : بمباران ... بمباران ... ولی 
معلوم نبود کجا .  وقتی وارد کلاس شدم ، دود غلیظی را دیدم . به آن طرف رفتم. بمب ها 
به یک منزل مسکونی در کنار داروخانه و دیگری به خانه ای که در آن مراسم عزاداری بود 
، خورده بود. خیلی ها شهید شده بودند. بچه دو ، سه ساله ای را دیدم که غرق در خون 

لای روزنامه ای پیچیده شده بودند.

� از زبان مادر شهید بلالی بیدگلی:
نه تا بچه بودند که با معلمشان ده نفر می شدند پسر آقای هجرتی ، آقا رسولی آقای 

روان مهر و ...

� از زبان دوست و همکار شهیدان:
تک خوان گروه سرود آقای بلالی بودند که بخاطرقد کوتاهشان جلو می ایستاد از اسامی 
دانش آموزان شهید: هجرتی ،بلالی ، روان مهر ، حسینی ، رسولی  که نی می زد و جواد 
خودکار و عسگری و امینی. 11/1/ 65 چهارشنبه بود که قرار بود از جلوی مدرسه قطب 

راوندی به سمت سینما تربیت فعلی برویم.

� از زبان والدین شهید روان مهر:
خیلی پسرم اصرار داشت که پدرش امضا بدهد تا با گروه سرود برود که صبح ساعت 8 
اجازه گرفت که جزو گروه سرود باشد، خیلی خوشحال بود و از شدت خوشحالی بالا و 
پایین می پرید. ازمنزل با عجله خارج شد آنقدر که یاد حضرت قاسم )ع( افتادم زمانیکه 

از عمو اجازه گرفت و چنان با عجله رفت که یادش رفت بند پوتین های خود را ببندد.
� رسول خامه یار:

از صحنه های دلخراش صحنه زدن مینی بوس بود که قطعات متلاشی شده اش بر 
بام های منازل دیده می شد مینی بوس به کلی منهدم شد و سوخت، از دانش آموزان  

گروه  سرود مدرسه  قطب راوندی فقط یک جسد سوخته باقی ماند.

� سربازحسینی - کارمند آموزش و پرورش قم:
ما خبر نداشتیم که چه اتفاقی افتاده است تا اینکه یک خانم تماس گرفتند و گفتند آیا 
بچه های  گروه  سرود قطب راوندی هم جزو  شهدا بمباران بودند؟چون نیامدند. گفتیم 
فعلا که خبری نرسیده. هر چه به سمت شب نزدیک می شدیم تماس های مکرر در رابطه 
با دانش آموزان قطب راوندی و نگرانی ها و اضطراب ها بیشتر می شد.تا اینکه ما فهمیدیم 
مدرسه قطب راوندی به رهبری مربی پرورشی شان آقای صادقی برای اجرای سرود دهه 
فجر به سینما تربیت می روند که از راه برگشت مورد اصابت بمب قرار می گیرند و همگی 

به شهادت می رسند.

� از زبان والدین شهیدان:
تا خود صبح به دنبال فرزندانمان بودیم تا اینکه در بهشت معصونه از لباس فرزندانمان 
آنها را شناختیم،این فرزندان فرزندانی بودند که خداوند آنها را به ما داده بود و خودش هم 

آنها را از ما گرفت. ما افتخار می کنیم که فرزندانمان را دادیم.

� از زبان دوست و همکار شهدا مدرسه قطب راوندی:
سرودی را که بچه ها اجرا کرده بودند یک خاطره شده بود هیچ کس طاقت دیدن آن 
سرود را نداشت همه گریه می کردیم..واقعا خون شهدا قداست دارد حیف است چه بسا 
که ما باید جوابگوی خون این شهدا باشیم معصومیتی که این شهدا داشتند! به کدامین 

گناه به چه گناهی این چنین مظلومانه به شهادت رسیدند؟

� قربانی - داماد خانواده شهید بلالی بیدگلی:
یکایک مردم ایران با صدام در جنگ بودند جنگ منصوب به خط مقدم و مناطق جنگی 
نمی شد لذا اینها احساس می کردند تمام مردم ایران دشمنشان هستند این هم نشان از 
وحدت و همدلی مردم ایران بود هم نشان استحضار دشمن بود و هم حکایت از این می 
کرد که با تک تک مردم ایران رو به رو است تمام کوچه و برزن و بازار و بزرگ و کوچک و 

دانش آموز رو در روی آنها قرار دارند.

� سربازحسینی- کارمند آموز و پرورش :
جنگ ویرانگر است نابود کننده است منتها جنگ ما دفاع بود دفاع ازنظر اسلام واجب 
است که با رهبری حضرت امام و درایت مسئولین این جنگ برای ما نعمت شد یعنی 
از این جنگی که برای نابودی ما انقلاب ما راه انداختن و با ما جنگیدند با عنایت حضرت 
بقیه الله و رهبری حضرت امام و پشتیبانی ملت ایران این جنگ برای ما شد نعمت، ولی 
در مجموع جنگ ویرانگر و نابودگر است ضمن اینکه ما جنگمان تحمیلی بود و از انقلاب 

و مملکتمان دفاع می کردیم.

� ملاحسینی دوست و همکار شهدا:
ما تمامی آرامشمان را مدیون شهدا هستیم این خاطرات باید تکرار بشه بازگو بشه چه 
صحنه هایی بوده وچه دورانی را ما گذرانده بودیم و چه فصلی را پشت سر گذاشته ایم 
..همیشه مقاومت همیشه ایستادگی در مقابل صدام و در مقابل نیستی ها و کاستی ها همه 

جور مقاومتی کردیم باید آن روحیه زمان جنگ را حالا نگه داریم.
گفتنی است آثار رویدادهای دفاع مقدس و بمباران شهر ها همچنان از جمله اخبار این 
روزهاست به عنوان نمونه شهادت یک نوزاد قطع نخاع است که به نقل ازسایت اداره کل 

نشر ارزش های دفاع مقدس استان قم در ذیل آمده است :
روایت ها و ناگفته های از بمباران سه راه بازار قم 

� تیتر روزنامه ها :
حملات وحشینانه دشمن بعثی به مناطق مسکونی کشورمان  قم شهر خونین قیام 
ساعت 16/45 دیروز چهارشنبه یک بار دیگر هدف بمباران وحشینانه دشمن قرار گرفت 

در جریان بمباران شهر مقدس قم قریب به یکصد تن از مردم غیر نظامی این شهر مقاوم 
شهید و شماری مجروح شدند.

*شما جزو شاهدین ماجرای بمباران رژیم بعثی در سه راه بازار شهر قم بودید 
چه چیزی در ذهنتان هست که برای ما بازگو کنید؟

کاسب : همه جا تاریک شد شیشه ها شکست و همه جا را به یکباره دود گرفت صدای 
مهیبی آمد و درها از هم شکافته شد و ما به سمت بیرون پرت شدیم. 

�از زبان شاهدین :
 بیشترین تلفات بخاطر این بود که بمب روی ساختمان فرود نیامد بلکه دقیقا وسط 
خیابان روی آسفالت فرود آمد و بمب  جلوی پل بین بانک سپه  اصابت کرد و آسفالت 

ترکید.

� هوشیار جانباز بمباران 65:
وقتی  که از موتورم پایین آمدم در پای خود احساس خواب رفتگی می کردم ترکش که 
به من خورد اول پای مرا قطع کردو بعد موتورم از بین رفت. نمایندگان و روسای قم آقای 

اشعری و آقای شرعی برای حادثه دیدگان قم آمدند.

� آدابی عکاس و مامور هلال احمر:
هواپیما دو دور چرخید و بعد از اینکه یک فرود به سمت پایین آمد ارتفاع را کمتر کرد 
و بمباران شد.از صحنه ها عکس هایی هست که اگر چه اتفاقی که افتاد را با یک دوربین 
عکاسی نمی توان بیان کرد. راکت که زده بودند موجش تمام دیوارهای آب میوه فروشی 

را خراب کرده بود و همه مغازه ها از بین رفته بود.

� رسول خامه یار مامور هلال احمر:
قهوه خانه رضا فلفلی مغازه دو دهانه بود کارگران و مردم می آمدند برای چایی و قلیان 
در آن شرایط چون با نفت کار می کردند و نفت را ذخیره می کردند و بمباران روبروی 
قهوه خانه اتفاق افتاد.افرادی که آنجا بودند اکثرا شهید شدند. و موج انفجار یک موتور سوار 
را روی عابربانک پرتاپ کرده بود. شهدا و آسیب دیدگان از رهگذران بودند و خانم و بچه 

و پیر و جوان...

� زمانیان کاسب سه راه بازار
بمب رسیده بود به آب داخل زمین )1/70( و لوله  آب ترکیده بود و ایستگاه برق داخل 
پیاده رو بود که آن هم آتش گرفت و قهوه خانه و درختان و ماشین ها هم به آتش 

کشیده شدند.

� جورابچی کاسب سه راه بازار:
آن زمان تردد بازار زیاد بود و ساعت شغلی بود که مشتریان در رفت و آمد بودند.

� مومنی موحد مامور آتش نشانی :
زبان قاصر است که آن حادثه و آن جنایت را بتواند بیان کند.

� از زبان شاهدین:
از صحنه های دلخراش سوختن مادری بود که فرزندش در آغوشش بود و ما به سختی 
توانستیم کودک را از آغوش مادرش جدا کنیم.هرچه به سمت انفجار نزدیک می شدیم 
می دیدیم که دیگر هیچ مجروحی نیست بالا سر هر کسی که می رسیدیم تمام کرده بود.

ماشین ها ذوب شده بودند و راننده ای پشت ماشین خود سوخته بود.

� رستگار کاسب سه راه بازار:
تا قبل از اینکه نیروهای هلال احمر برسند کسانی را که جراحت کمتری داشتند را به 

بیمارستان می رساندیم.

� از زبان شاهدین:
شهدا را با کمک مردم منتقل می کردیم و حتی مردم با ماشین های خود کمک 

می کردند.

� فاتح- امداد گر بیمارستان گلپایگانی:
مجروحان به  بیمارستان های  کامکار و نکویی و گلپایگانی  منتقل شدند که بعد از انفجار 
با همکاران مشورت شد و قرار شد برای کمک به بیمارستان نکویی برویم. هر کس به نوعی 
کمک می کرد  اتاق عمل و اورژانس همه تجهیزات برای کمک رسانی آمده شده بود که 
خبر رسید مجروحان زیادی به بیمارستان گلپایگانی منتقل شده مشورت کردیم و قرار 

شد برای امداد رسانی به بیمارستان خودمان برگردیم.

� نقش روحانیت :
در باب نقش روحانیت باید گفت که من در آنجا دیدم که آقایون روحانی می آمدند برای 
کمک چرا که به حرمت لباسی که داشتند ماموران با حضورشان در جهت کمک مشکلی 

نداشتند این درحالی بود که از حضور مردم توسط مامورین ممانعت می شد.

�از زبان شاهدین:
جنگ باید توی جبهه لب مرز باشه نه توی شهر ، مردم شهر که غیر نظامی هستند باید 

به آنها گفت اگر واقعا مرد بودید چرا توی شهر بین مردم جنگ می کردید؟

�شیرخواره جانباز بمباران هوایی در قم چشم از جهان فرو بست
مهدیه اشرفیان کودک شیرخواره جانباز بمباران هوایی سال 1367 قم، در سن 29 

سالگی چشم از جهان فروبست.
به گزارش خبرنگار دفاع پرس از قم، فروردین سال 1367 مصادف با ایام ماه شعبان، 
هنگامی که شهر قم و محله نوبهار در تدارک برگزاری جشن های نیمه شعبان بود، این 
محله برای چندمین بار هدف حملات هوایی دشمن بعثی قرار گرفت. مهدیه که هنوز یک 
بهار از عمرش نگذشته بود، از این حملات در امان نماند و زیر آوار، قطع نخاع شد. این 
شیرخواره جانباز دفاع مقدس، پس از سال ها استقامت و تحمل رنج، هفته  به تازه گی  بر 
اثر بیماری چشم از جهان فرو بست. سال های دفاع مقدس آکنده از هزاران سند گویایی 
همچون مهدیه اشرفیان است که با تقدیم خون پاک خود و یا تحمل رنج و جراحت 

جانبازی، قساوت و سنگدلی استکبار جهانی را با تمام وجود به اثبات رسانیده اند.
تهیه و تنظیم گزارش : سید جواد حسینی قمی / روح الله کرمانی جمکرانی
عکس ها  : رسول خامه یار و علی آدابی 

روایت ها و ناگفته هایی از بمباران سه راه بازار قم در یکم بهمن سال 65 

گروه سرودی که جاودانه شدند

اجتماعی






